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ეს ჩემი ჯგუფის მიერ მომზადებული პირველი გაზეთია, ჩემთვის კი 
პირველი რედაქტორული გამოცდილება და პირველი უშუალო შეხება გა-
ზეთის მომზადებასთან. საუნივერსიტეტო კურსს, რომლის ფარგლებშიც 
ეს სასწავლო გაზეთი დაიგეგმა, „ჟურნალისტური ოსტატობა (გაზეთი)“ 
ჰქვია. თუ მკითხველი ჩემს წერილს კითხულობს, ესე იგი ჩვენმა მცდელო-
ბამ შედეგი გამოიღო და თეორიულად დაგეგმილმა გაზეთმა რეალურა-
დაც შეისხა ხორცი.

გვინდოდა, გაზეთი ყველასათვის მაქსიმალურად საინტერესო ყოფი-
ლიყო – ალმამატერის ახლანდელი სტუდენტებისთვის, კურსდამთავრე-
ბულებისათვის, მათთვის, ვისაც სურს, ალმამატერელი გახდეს და, რა 
თქმა უნდა, ჩვენთვისაც, მისი ავტორებისთვისაც.

საუნივერსიტეტო გაზეთი, როგორც წესი, გარკვეულ სქემას მისდევს, 
წერს მეტ-ნაკლებად შემოსაზღვრულ თემატიკაზე, რაც საბოლოოდ, 
შესაძლოა, მხოლოდ მასზე მომუშავე გუნდისათვის იყოს საინტერესო. 
თემა ჩვენც შემოვსაზღვრეთ – ჩვენი უნივერსიტეტი, სტუდენტობა, 
სწავლა-განათლება, მაგრამ ეს სფერო თავისთავად იმდენად ფართო და 
საინტერესოა, რომ არავითარი შეზღუდვა არ გვიგრძვნია. თუმცა ჩვენი 
გაზეთის ძირითადი თემა ჩვენი უნივერსიტეტია, ჩემთვის, როგორც რე-
დაქტორისთვის, მთავარი ამოცანა იყო, გაზეთში ბევრი ისეთი მასალა 
ყოფილიყო, რომელიც ერთგვარი მოულოდნელობა იქნებოდა მკითხვე-
ლისთვის.

გაზეთის ფურცლებზე წაიკითხავთ ძალიან საქმიან და გულწრფელ 
ინტერვიუს ალმა-მატერის რექტორთან, პროფესორ მამუკა თავხელი-
ძესთან, საიდანაც გაიგებთ ინფორმაციას უნივერსიტეტის ისტორიისა 
და სამომავლო გეგმების შესახებ. ვიცი, რომ ჩვენს მკითხველს, რომელიც 
ძირითადად ჩვენივე უნივერსიტეტის სტუდენტი, პროფესორ-მასწავლე-
ბელი თუ თანამშრომელია, ძალიან აინტერესებს როდის გადავალთ ახალ 
შენობაში. მოკლე პასუხი ასეთია: მალე! უფრო ვრცელს კი სწორედ ამ ინ-
ტერვიუდან შეიტყობთ.

გაზეთში წარმოგიდგენთ ერთ-ერთ წარმატებულ ალმამატერელს, 
რომელმაც რამდენიმე წლის წინ სწორედ ჟურნალისტის სპეციალობა შე-
იძინა ჩვენს უნივერსიტეტში. მასთან ინტერვიუ შეიძლება, ერთგვარი მო-
ტივაციაა: წლების შემდეგ, როდესაც სხვა ჯგუფი მოამზადებს ასეთსავე 
გაზეთს, შესაძლოა, ამ რუბრიკის სტუმარი სწორედ გაზეთის რომელიმე 
დღევანდელი მკითხველი იყოს.

ჩვენი გაზეთი კარგი გზამკვლევია მათთვისაც, ვისი მიზანიც საერთა-
შორისო განათლების მიღება და შემდგომში საერთაშორისო ბაზარზე და-
საქმებაა. ინტერვიუ ალმამატერის რექტორის მოადგილესთან და უნივერ-
სიტეტის საერთაშორისო ურთიერთობების ცენტრის ხელმძღვანელთან, 
პროფესორ ნინო ქემერტელიძესთან საინტერესო და ამომწურავ ინფორ-
მაციას მოგცემთ ამის შესახებ. ამავე თემატიკას ეხება სკაიპი-ინტერვიუ 
შვედეთის ქალაქ მალმოდან. გაიგებთ, რატომ შეიძლება, დაჯარიმდეთ, 
თუ შვედეთში ღამით გადაწყვეტთ ბანაობას.

ეს გაზეთი ერთგვარი ნაკრებია იმ ცნობებისა და ამბების, რომლებიც, 
პირველ ყოვლისა, ჩვენ, სტუდენტებს გვეხება, შემდეგ – ჩვენს უნივერსი-
ტეტს და ბოლოს – მთელ მსოფლიოს. სწორედ ამიტომ არის იგი ასეთი 
მრავალფეროვანი.

მინდა, ეს სარედაქციო წერილი მადლობით დავასრულო და ჯგუფის 
სახელით დიდი მადლობა მოვახსენო ჩვენს ხელმძღვანელს, პროფესორ 
პაატა ნაცვლიშვილს ჩვენი პირველი გაზეთის მომზადებაში გაწეული 
რჩევა-დარიგებებისა და დახმარებისთვის, უშუალოდ ჩემი სახელით კი 
– დიდი ნდობისთვის და მოტივაციისთვის. ეს ნამდვილად კარგი შანსია 
გამოცდილების შესაძენად და ავტობიოგრაფიაში პატარა, მაგრამ მნიშვ-
ნელოვანი ჩანაწერის გასაკეთებლად: სტუდენტობისას იყო გაზეთ „ალმა-
მატერის“ რედაქტორი.

ლუკა ხაჩიძე

ალმამატერის 
ისტორიაზე, მის 

დღევანდელობასა და 
უახლოეს გეგმებზე  

გრიგოლ რობაქიძის 
სახელობის უნივერსიტეტის 

რექტორს, პროფესორ 
მამუკა თავხელიძეს 

ვესაუბრეთ. ეს ინტერვიუ 
რექტორთან ერთგვარი 

გზამკვლევია მათთვისაც, 
ვინც ჯერ კიდევ არ 

გამხდარა ალმამატერის 
სტუდენტი.

– რა იყო თქვენთვის, როგორც 
რექტორისათვის, ყველაზე მნიშვ-
ნელოვანი უნივერსიტეტის ოცწ-
ლიანი ისტორიის მანძილზე? 

– ძალიან საინტერესო შეკითხ-
ვაა და, სხვათა შორის, ამგვარი 
კითხვა არც ერთ ჟურნალისტს არ 
დაუსვამს ჩემთვის. ძალიან მნიშვ-
ნელოვანი და ხაზგასასმელი ფაქ-
ტია ის, რომ ჩვენთან მუშაობდნენ 
ისეთი ცნობილი მოღვაწეები, რო-
გორებიც იყვნენ: აკაკი ბაქრაძე, 
კოტე მახარაძე, ლევან სანიკიძე, 
როგორიც არის რეზო მიშველაძე, 
ქალბატონი მარიკა ლორთქიფა-
ნიძე და ბევრი სხვა ძალიან საინ-
ტერესო და ცნობილი მოღვაწე. 
მე ვგულისხმობ იმ პერიოდს, რო-
დესაც უნივერსიტეტი ის-ის იყო 
იდგამდა ფეხს 90-იანი წლების 
დასაწყისში. ძალიან მნიშვნელოვა-
ნი იყო ჩვენთვის ის ფაქტიც, რომ 
უნივერსიტეტმა მაშინვე დაიწყო 
სრულიად ახალი კონცეფციის გან-
ხორციელება. ჩვენ შემოვიტანეთ 
სწავლების სრულიად ახალი მოდე-
ლი, რაც გულისხმობდა თეორიისა 
და პრაქტიკის შერწყმას და ამ ორი 
კომპონენტის ერთ მთლიანობაში 
სწავლებას. ამის შედეგია, რომ 
ჩვენი უნივერსიტეტის კურსდამ-
თავრებულებზე ძალიან დიდი 
მოთხვნილებაა შრომის ბაზარზე, 
რაც დაადასტურა 2000 წელს 
იუნესკოს განათლების მართვის 
საერთაშორისო ინსტიტუტმა, 
რომელმაც საქართველოში დასაქ-
მების ბაზარი გამოიკვლია. მისი 
კვლევის თანახმად, ჩვენი უნივერ-
სიტეტი პირველ ხუთეულში აღმო-
ჩნდა დასაქმების მაჩვენებლით. 
სწორედ ამ წინაპირობებმა მოგვ-
ცა საშუალება, გაგვერმარჯვა 
ევროკავშირის პროექტში „ტემპუს 
ტასისი“, რომელიც გულისხმობდა 
საქართველოში ხარისხის მართ-

ვის სისტემის დანერგვას. ამიტომ 
ის, რაც საქართველოს კანონმდებ-
ლობამ 2005 წელს დაადგინა, ჩვენ 
უკვე 2002 წელს გვქონდა განხორ-
ციელებული. ამ თვალსაზრისით, 
პრაქტიკულად, ლიდერი ვიყავით 
და ამ გამოცდილებამ ბევრი რამ 
შესძინა უნივერსიტეტს.

ძალიან მნიშვნელოვანი ფაქტია 
ის, რომ ჩვენთან ტრადიციად იქცა 
ცნობილი ადამიანების მოწვევა, 
სტუდენტებს აქვთ საშუალება, 
უშუალოდ მიმართონ მათ კითხვე-
ბით და მიიღონ ამომწურავი პასუ-
ხები. აღსანიშნავია, რომ ორნი ამ 
მოწვეულთაგან ჩვენთან ვიზიტის 
შემდეგ მალევე გახდნენ პრეზიდენ-
ტები. ვგულისხმობ მიხეილ სააკაშ-
ვილს და გიორგი მარგველაშვილს. 
ამ რანგის სტუმრების მოსვლა 
უკვე თავისთავად ნიშნავს უნივერ-
სიტეტის საზოგადოებრივ აღიარე-
ბას. მნიშვნელოვანია ისიც, რომ 
1991-92 წლებში დაფუძნებულ 
უნივერსიტეტებს შორის მხოლოდ 
ჩვენ და სდასუ შემოვრჩით. ეს 
ნიშნავს იმას, რომ უნივერსიტეტ-
მა გაუძლო წლების გამოცდას და 
არაერთი დაბრკოლება გადალახა. 
ამ პერიოდში სახელმწიფო სექტო-
რი სერიოზულ ზეწოლას ახდენდა 
კერძო სექტორზე, თუმცა აკრედი-
ტაციის სისტემამ სიტუაცია შეცვა-
ლა. ალმამატერმა ადვილად აუღო 
ალღო ამ სისტემას, რადგანაც ჩვენ 
2001-2002 წლებში უკვე გვქონდა 
მასთან შეხება და გამოცდილება. 
დღეს პროგრამულად და მეთოდო-
ლოგიურად ალმამატერი ნამდვი-
ლად ლიდერია ჩვენს საგანმანათ-
ლებლო სივრცეში.
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ასევე მნიშვენლოვანია, რომ 
უნივერსიტეტმა მალევე დაიწ-
ყო საერთაშორისო ინტეგრაცია. 
ჩვენს სტუდენტს აქვს საშუალება, 
აიღოს ორმაგი დიპლომი ზედმეტი 
დანახარჯების გარეშე. ის მიიღებს 
არა მხოლოდ მსოფლიოს მიერ 
აღიარებულ ჩვენს დიპლომს, არა-
მედ ინგლისისა თუ სხვა პარტნი-
ორი უნივერსიტეტის დიპლომსაც. 

მნიშვნელოვანია ისიც, რომ 
ჩვენს სტუდენტებს აქვთ საერთა-
შორისო მობილობის განხორცი-
ელების უფლება, რაც არ გულის-
ხმობს ერთი უნივერსიტეტიდან 
მე ორეში გადასვლას, არამედ ერთ 
უნივერსიტეტში ყოფნას და სხვა 
უნივერსიტეტში კრედიტების 
დაგროვებას. მაგალითად, ბიზნე-
სის ფაკულტეტის სტუდენტებს 
შეუძლიათ, წავიდნენ გერმანიაში 
და იქ გაიარონ ერთი სემესტრი. 
რამდენიმე სტუდენტმა გერმანი-
აში იმდენად გამოიჩინა თავი, რომ 
დატოვეს სტაჟირებაზე „ვოლკს-
ვაგენ ბანკში“ და „დოიჩე ბანკში“. 
თავისთავად, „დოიჩე ბანკში“ სტა-
ჟირება უკვე ძალიან დიდი გამო-
ცდილებაა.

ჩვენი უნივერსიტეტი პირველი 
იყო, რომელმაც სასწავლო სტუ-
დია და სახელოსნო შექმნა. ასევე 
ჩვენ პირველებმა შევიტანეთ სას-
წავლო პროცესში სიმულაციური 
სასამართლო პროცესი, რომელიც 
შემდეგ სხვა უნივერსიტეტებშიც 
გავრცელდა.

სტომატოლოგიურ ფაკულ-
ტეტზე პირველები ვიყავით და 
დღესაც ვლიდერობთ. ჩვენ და-
ვამონტაჟეთ საფანტომო კლასი, 

რამაც კარგი შედეგები მოიტანა 
და სალიცენზიო გამოცდების შე-
დეგებით ჩვენს მიერ მომზადებუ-
ლი სტუდენტი სტომატოლოგები 
პირველ ადგილზე აღმოჩნდნენ. ეს 
მაშინ, როდესაც სახელმწიფო სა-
მედიცინო უნივერსიტეტი მეექვსე 
ადგილზე აღმოჩნდა.

ჩვენთვის დიდი პატივი იყო, 
რომ 2013 წელს „სოფლის მაშენე-
ბელთა“ პრიზი მივიღეთ, როგორც 
საუკეთესო უმაღლესმა სასწავლე-
ბელმა.

– მალე ალმამატერს ახალი შე-
ნობა ექნება. რა პროცესშია ახლა 
მშენებლობა და ხომ არ გართულ-
დება დამატებითი კორპუსის გამო 
უნივერსიტეტის მართვა?

– ვერასოდეს ვიფიქრებდით, 
თუ ჩვენ ოდესმე შევძლებდით, 
გვქონოდა საკუთარი შენობა. ჩვენ 
ეს პროცესი ცოტა დროში გაგვე-
წელა, რაც ჩვენგან დამოუკიდებე-
ლი მიზეზებით მოხდა. ეს იქნება 
ძალიან თანამედროვე, არასტან-
დარტული კორპუსი, რო მელიც 
სტუდენტს საშუალებას მისცემს, 
ისწავლოს და დაისვენოს კიდეც. 
ეს იქნება დასავლური ტიპის პირ-
ველი კამპუსი საქართველოში. 
აუდიტორიებში დაიგება მაღალი 
ხარისხის ბელგიური კავროლინი, 
რომელიც არის ანტიალერგიული, 
იკრავს მტვერს და ჰაერს არ აბინ-
ძურებს. ამჟამად მიმდინარეობს 
შიდა სამუშაოები. სამწუხაროდ, 
ძალიან დაგვაღალატა გათბობის 
კომპანიამ. გათბობის წუნი მალევე 
შევნიშნეთ და ახლა ის ფაქტობ-
რივად თავიდან კეთდება. ჰაერის 
ფილტრაციის სისტემის დამონტა-
ჟების დასრულების შემდეგ მხო-
ლოდ სამღებრო სამუშაოებიღა 
დარჩება. 

ახალი კორპუსი, რა თქმა უნდა, 
გარკვეულ დისონანსს შეიტანს მუ-
შაობაში, მაგრამ მსოფლიოში ასეა, 

ეს რიცხვი, რომელიც გრიგოლ რობაქი-
ძის სახელობის უნივერსიტეტს შეესაბამე-
ბა აკრედიტებული უმაღლესი სასწავლებ-
ლების ნუსხაში, შესაძლოა აბიტურიენტე-
ბისთვის იღბლიანი აღმოჩნდეს.

აბიტურიენტები, რომლებიც ერთიანი 
ეროვნული გამოცდების შედეგებით სა-
რეიტინგო ქულათა პირველ ათეულში 
მოხვდებიან და ჩვენს უნივერსიტეტში ჩა-
ირიცხებიან, გათავისუფლდებიან სწავლის 
გადასახადისაგან.

იმ აბიტურიენტებს, რომლებიც პირველ 
ან მეორე ნომრად 033-ს აირჩევენ, მაგრამ 
ვერ მოიპოვებენ სახელმწიფო გრანტს, 
სწავლის ღირებულება შეუმცირდებათ 
20 პროცენტით. ის აბიტურიენტები კი, 
რომლებიც პირველ ნომრად 033-ს აირჩე-
ვენ, ჩვენს უნივერსიტეტში ისარგებლებენ 
პროგრამით გრანტს+გრანტი. იმ შემთხ-
ვევაში, თუ ერთი ოჯახიდან ორი ან მეტი 
წარმომადგენელი ისწავლის ალმამატერ-
ში, თითოეულს სწავლის საფასური შეუმ-
ცირდება 20 პროცენტით. 

თეორიულ ცოდნასთან ერთად, ჩვენს 
უნივერსიტეტში ყველა პირობაა შექმნილი, 
რომ სტუდენტმა პრაქტიკული ცოდნაც 
მიიღოს. ამ მიზანს ემსახურება მომავალი 
ჟურნალისტებისთვის სასწავლო ჟურნალ-
გაზეთები და სასწავლო ტელესამონტა-
ჟოები, მომავალი სტომატოლოგებისთვის 
– სტომატოლოგიური კლინიკა, მომავალი 
იურისტებისთვის – აშშ გამოძიების ფედე-
რალური ბიუროს ტექნოლოგიით აღჭურ-
ვილი კრიმინალისტიკის ლაბორატორია 
და იმიტირებული სასამართლო დარბაზი.

იუნესკოს განათლების მართვის საერ-
თაშორისო ინსტიტუტის მიერ ჩატარებუ-
ლი გამოკითხვის შედეგებით, ჩვენი უნი-
ვერსიტეტი დასაქმების მაჩვენებლით პირ-
ველ ხუთეულშია საქართველოს უმაღლეს 
სასწავლებელთა შორის . 

033 – ალმამატერი, ანუ გრიგოლ რო-
ბაქიძის სახელობის უნივერსიტეტი ჩვენი, 
თქვენი და ქვეყნის წარმატების გარანტიაა.

თათული ჩაჩავა

033 – Seni arCevani

დასასრული მე-2 გვერდზე



almamateri

Carnavale – მშვიდო-
ბით ხორცო! კათოლიკუ-
რი ქვეყნები ნიღბებითა და 
თეატრალური კოსტიუმებით 
აღნიშნავენ დიდმარხვის დაწ-
ყებას. თუმცა გასული წლის 
28 დეკემბრის საღამო, არც 
მარხვის დაწყებასთან იყო 
კავშირში და არც ხორცთან 
დამშვიდობებასთან. საერთო 
იმ კარნავალებთან მხოლოდ 
ერთი – ნიღაბი იყო.

ჩვენი უნივერსიტეტის თვით-
მმართველობის ორგანიზე-
ბით 28 დეკემბერს კლუბ Night 
office-ში გაიმართა კოს ტუმი-
რებული კარნავალი, რომელ-
ზეც დასწრება მოსაწვევების 
საშუალებით ჩვენი უნივერ-
სიტეტის ყველა კურსისა და 
ფაკულტეტის სტუდენტს შეე-
ძლო.

უნივერსიტეტის ტრადი-
ციად იქცა ყოველდღიური 
აჩქარებული, ქაოსური სტუ-
დენტური რიტმის შეცვლა 
წინასაახალწლოდ ლამაზი, 
საკარნავალო საღამოს მოწ-
ყობით, რომელიც უკვე, რა-
მოდენიმე წელია იმართება 
ჩვენი უნივერსიტეტის თვით-
მმართველობის ორგანიზე-
ბითა და რექტორის, ბატონ 
მამუკა თავხელიძის თანად-
გომით.

კარნავალში მონაწილეობ-
დნენ როგორც ჩვენი უნივერ-
სიტეტის სტუდენტები, ასევე 
საქართველოს სპორტისა და 
ახალგაზრდობის საქმეთა სამი-
ნისტროს წარმომადგენლები, 
მსახიობები, მომღერლები, მო-
ცეკვავეები, სხვადასხვა უნი-
ვერსიტეტის თვითმმართვე ლო-
ბათა წევრები.

კარნავალი სამი ნაწილისა-
გან შედგებოდა. პირველ ნა-
წილში ჩვენი უნივერსიტეტის 
რექტორმა მამუკა თავხელი-
ძემ და უნივერსიტეტის ყველა 
სკოლის წარმომადგენელმა 
სიტყვით მიმართეს იქ მყოფთ. 
კარნავალის მეორე ნაწილში 
დასახელდნენ გამარჯვებუ-
ლები სხვადასხვა ნომინაცი-
აში.

წლის საუკეთესო დეკანი 
გახდა მურთაზ კვირკვაია.

წლის საუკეთესო ლექტო-
რად დასახელდა ზურაბ ძლი-
ერიშვილი.

საუკეთესო სტუდენტის ნო-
მინაციაში გაიმარჯვა ანი დი-
ასამიძემ.

სტუდენტებმა თავიანთ ფა-
ვორიტად დაასახელეს ნინო 
ციხისელი.

„წლის აღმოჩენა“ კი ჩვენი 
ჯგუფელი მიხეილ კოხოძე გახ-
და.

ნომინაციაში „მისტერ ალ-
მა-მატერი“ გაიმარჯვა გიორგი 
ჯელაძემ.

„მის ალმა-მატერი“ გახდა 
სალომე ისაკაძე.

საუკეთესო კოსტიუმების 
მფლობელებად აღიარეს ქალი-
კატა – ქეთი წურწუმია და „არა-
ბი შეიხი“ გიორგი ტყემალაძე.

მესამე ნაწილი შედგებო-
და მუსიკალური, გასართო-
ბი, სასიმღერო და საცეკვაო 
ნომრებისაგან. ჩვენი უნივერ-
სიტეტის სტუდენტების მიერ 
შესრულდა როგორც ქართუ-
ლი, ასევე ევროპული ცეკვები. 
ქართული სიმღერა და ცეკვა 
შეცვალა ჯაზურმა, როკის, 
ლათინურმა, ჰიპ-ჰოპისა და 
ჰაუზის კომპოზიციებმა. შედ-
გა G-art Band-ის დებიუტიც.

კოსტუმირებულ კარნა-
ვალზე საზეიმო ვითარებაში 
გაიჭრა ტორტი, რომელზეც 
გამოსახული იყო უნივრსიტე-
ტის გერბი.

„უნივერსიტეტმა ტრადი-
ცია არ დაარღვია და წელსაც 
გაიმართა კოსტუმირებული 
კარნავალი. ყველაფერი გავაკე-
თეთ, რომ კარნავალი ყოფილი-
ყო სახალისო და ორიგინალუ-
რი. თუმცა არ დავივიწყეთ, რომ 
საქმე უნივერსიტეტს ეხებოდა 
და აკადემიური სახე შევუნარ-
ჩუნეთ. კარნავალზე დასწრების 
სურვილი სტუდენტებზე მეტად 
ლექტორებმა გამოთქვეს“ – აღ-
ნიშნა უნივერსიტეტის კულტუ-
რულ-შემეცნებით ღონისძიება-
თა ორგანიზაციის სამსახურის 
უფროსმა ნატო მახათაძემ 

კარნავალი 2014 ასე დაგ-
ვემშვიდობა. იმედია, ტრადი-
ცია არც მომავალ წელს დაირ-
ღვევა და თვითმმართველობა 
სიურპრიზებით, სიახლეებით 
სავსე კოსტუმირებულ კარნა-
ვალს შემოგვთავაზებს. ჩვენი 
უნივერსიტეტი კი ჩვეულ სტუ-
დენტურ რიტმს დაუბრუნდა.

მარიტა პატიაშვილი

უნივერსიტეტები სხვადასხვა კამ-
პუსებში არიან განთავსებული. 
მაგალითად, ოქს ფორდშიც ასეა – 
ყველა კამპუსს ოქსფორდის უნი-
ვერსიტეტი ჰქვია, თუმცა ისინი 
დამოუკიდებელი კოლეჯებივით 
არიან. პარალელურად პროგრა-
მულ უზრუნველყოფას ვაკეთებთ, 
რისი მეშვეობითაც ორივე შენობა 
ერთიან სისტემაში ჩაერთვება, 
რაც ძალიან გააიოლებს მართვას. 
პირველ ეტაპზე იქ სავარაუდოდ 
ორი სკოლა გადავა, თუმცა, ისე 
გავაკეთებთ, რომ ვინც იქ ისწავ-
ლის, აქაც ჰქონდეს მოსვლის სა-
შუალება და პირიქით. შესაძლოა, 
არჩევითი საგნები იქ ჩატარდეს.

ჩვენ გვეყოლება ჩვენი ავტო-
ბუსები, ამიტომ ტრანსპორტის 
პრობლემა არ იქნება.

– უნივერსიტეტს მაღალკ-
ვალიფიციური და საკმაოდ მრა-
ვალფეროვანი აკადემიური პერ-
სონალი ჰყავს, მათ შორის არიან 
უცხოელი ლექტორებიც. რა კრი-
ტერიუმებით არჩევთ ადამიანს, 
რომელიც შემდგომში თქვენი 
გუნდის წევრი ხდება?

– სტუდენტს უნდა ჰყავდეს 
შესაბამისი აღმზრდელი პროფე-
სორის სახით. თუ ეს ასე არაა, 
ეს სტუდენტი ან არ ისწავლის, ან 
გულს აიცრუებს, ან უნივერსი-
ტეტზე მოთხოვნა აღარ იქნება. 
ჩვენი მიზანია მოვამზადოთ მა-
ღალკვალიფიციური სპეციალის-
ტები. თვით ის ფაქტი, რომ თქვენ 
ახლა გაზეთზე მუშაობთ, უკვე 
ნიშნავს, რომ თქვენ იღებთ პრაქ-
ტიკულ უნარ-ჩვევებს, რომელიც 
აუცილებლად დაგჭირდებათ და 
გამოგადგებათ ცხოვრებაში. ბა-
ტონი პაატა ნაცვლიშვილი რომ 
არ იყოს თქვენი ხელმძღვანელი, 
ეს გაზეთი შეიძლება ვერც გაკე-
თებულიყო. ჩვენ ბატონ პაატამდე 
ამის გაკეთება ვერ შევძელით, 
მისი მოსვლის შემდეგ უნივერსი-
ტეტის სტუდენტები ჟურნალსა 
და გაზეთს უშვებენ. 

ჩვენი თვითმიზანი არ არის 
პროფესორი ცნობადი სახე იყოს, 
რადგანაც, ხშირ შემთხვევაში, 
ისინი ვერ მუშაობენ სტუდენტებ-
თან. მათ შეიძლება ერთი ლექცია 
წაიკითხონ და ამით ამოწურონ 
მთელი სალექციო რესურსი.

ამიტომ, გარდა იმისა, რომ 
ლექტორი მაღალკვალიფიციური 
სპეციალისტი უნდა იყოს, აუცი-
ლებელია, მას სტუდენტთან მუ-
შაობაც შეეძლოს. ჩვენთვის მხო-
ლოდ ის კი არ არის მთავარი, რომ 
ის კარგი მეცნიერი იყოს, ამავე 
დროს ის კარგი პედაგოგი და მას-
წავლებელი უნდა იყოს.

მე ძალიან ვამაყობ, რომ ჩვენ 
ძალიან სერიოზული კადრები 
გვყავს ყველა ფაკულტეტზე.

– უნივერსიტეტის წარმატება 
და პოპულარობა ყოველწლი-
ურად იზრდება. ამაზე პირველ-
კურსელთა რაოდენობაც მიუთი-
თებს. რა ფაქტორები განაპირო-
ბებს ამ წარმატებას?

– გინდა-არგინდა, დღეს რეკ-
ლამაა საჭირო. სამწუხაროდ, სხვა 
უნივერსიტეტი თუ დაწესებუ-
ლებები ახდენენ არარსებულის 
რეკლამირებას. ჩვენ ყოველთვის 
დატვირთული წლები გვქონდა 
ღონისძიებებით, მაგრამ, რატომ-
ღაც ამას არ ვაშუქებდით. რო-
გორც ჩანს, ეს ჩემი მენტალობის 
ამბავიც იყო იმიტომ, რომ როდე-
საც მე თქვენხელა ვიყავი, მაშინ 
საკუთარი თავის რეკლამირება 
უხერხული, მიუღებელი იყო. ამი-

ტომ ერთ ხანს ჩვენი პრომოუშენი 
მოიკოჭლებდა. ჩვენ არც დღეს 
ვაკეთებთ ამ კუთხით რაიმე გან-
საკუთრებულს, უბრალოდ რა 
ღონისძიებაც ტარდება, ის შუქ-
დება. ვაჩვენებთ საზოგადოებას, 
ვინ მუშაობს ჩვენთან, როგორ მუ-
შაობს. კიდევ ერთი დამატებითი 
ფაქტორი არის ის, რომ კარგად 
მუშაობდა უნივერსიტეტის სტუ-
დენტური თვითმმართველობა. ის 

– საქართველოს განათლების 
სისტემაში მიმდინარე პროცესებს 
ერთი დიდი მინუსი აქვს. ბაკა-
ლავრიატი, მაგისტრატურა და 
დოქტორანტურა ვერ გამინჯეს 
უმაღლესმა სკოლებმა. ვერ გა-
მიჯნეს პროგრამები და სწავლე-
ბის მეთოდები.

მე ვამაყობ, რომ ჩვენ ეს მოვა-
ხერხეთ და ეს მხოლოდ ჩემი შეფა-
სება არაა. ამავე აზრს იზიარებენ 

სებული სისტემებისაგან. ამიტომ, 
თუ სტუდენტი მოტივირებულია, 
ის ძალიან მაღალი ხარისიხის 
განათლებას მიიღებს და თუ ის 
არ არის მოტივირებული, აქედან 
მაინც არ წავა უსწავლელი. ის მი-
ნიმალურ ცოდნას მაინც წაიღებს.

– აუდიტორიებში დამონტაჟ-
და ელექტრონული აპარატები. 
რა ტიპის კონტროლისთვისაა ის 
განკუთვნილი?

– ეს არის დასწრების კონტ-
როლის აპარატი. ამ საკითხში 
ადრე ჩვენ ლიბერალური მიდგო-
მა გვქონდა. სტუდენტის ნებაზე 
იყო, ივლიდა თუ არა. მე მიმაჩ-
ნია, რომ ლექტორთან უშუალო 
კონტაქტი აუცილებელია. ლიბე-
რალური მიდგომით დაირღვევა 
კრედიტის ძირითადი არსიც, 
რაც გულისხმობს სტუდენტის 
დატვირთვას, როგორც სააუდი-
ტორიო, ასევე არასააუდიტო-
რიო ფორმატში. თუ სტუდენტი 
სააუდიტორიო ფორმატში არ 
მონაწილეობს, გამოდის, რომ ის 
ვერ ასრულებს კრედიტს. აქე-
დან გამომდინარე, დასწრების 
კონტროლი აუცილებელია. მე-
ორე ფაქტორია ის, რომ ძალიან 
მოძველებულად და არქაულად 
მეჩვენება სიის ამოკითხვა და 
„არების“ დაწერა. ამიერიდან ეს 
პროცედურა ძალიან მარტივი 
იქნება: სტუდენტი მივა, მიადებს 
აპარატს ბარათს და მისი დასწ-
რება დაფიქსირდება. ეს ლექტო-
რის ერთგვარი კონტროლიცაა, 
მასაც მოუწევს ამ პროცედურის 
გავლა. 

– პუბლიცისტურმა ენციკ-
ლოპედიამ „სახეები და სახელები“ 
თქვენ წლის რექტორად გაღი-
არათ. რას ნიშნავს ეს თქვენთვის 
და რა ტიპის პასუხისმგებლობას 
გულისხმობს?

– გაგიმხელთ ჩემს ნატუ-
რას: მე თუ ვინმე მაკრიტიკებს, 
ვაორმაგებ ჩემს ენერგიას და 
ენთუზიაზმს, რათა დავუმტკი-
ცო, რომ ის ცდება. მე თუ ვინმე 
მაქებს, მოტივაცია მიორმაგ-
დება და ორმაგს ვაკეთებ, რომ 
არ გავუცრუო მას იმედები. 
ამიტომ ნებისმიერი ნომინაცია 
თუ ჯილდო დიდი სტიმულია, 
რათა უფრო მეტი გავაკეთო. 
ამ თემასთან დაკავშირებით 
ტელეინტერვიუში ვთქვი, რომ 
მე ამ აღიარებას ჩემს სტუდენ-
ტებს ვუძღვნი. ეს არ იყო ყასი-
დად ნათქვამი, არც ისე, საკეკ-
ლუცოდ. ეს ნამდვილად ასეა. მე 
მინდა, რომ სტუდენტი გძნობ-
დეს, რომ ყველაფერი მისთვის 
კეთდება და კმაყოფილი იყოს. 
მე ვერიდები ამ სიტყვის გამო-
ყენებას, რადგანაც კმაყოფი-
ლება ყველას თავისებურად ეს-
მის. ზოგისთვის კმაყოფილება 
„საჩუქრად“ დაწერილი ნიშანია. 
ჩვენ გვინდა, სტუდენტმა მი-
იღოს ის პროდუქტი, რომლის-
თვისაც ის ჩვენთან მოვიდა და 
ვიყოთ პირნათელნი ქვეყნისა 
და ხალხის წინაშე.

– ეს ჩვენი უნივერსიტეტის 
სასწავლო გაზეთის პირველი ნო-
მერია. საინტერესოა, რა გეგმები 
აქვს უნივერსიტეტს ამ გაზეთთან 
დაკავშირებით?

– ეს დამოკიდებულია ხარისხ-
ზე და თქვენს მიდგომაზე. ეს არის 
პროგრამული გაზეთი, მაგრამ, 
თუ თქვენ გაგიჩნდებათ სურვილი 
კვლავ იმუშაოთ ამგვარ გაზეთზე, 
უნივერსიტეტი მაქსიმალურად 
დაგიჭერთ მხარს.

უნივერსიტეტი უშვებს ჟურ-
ნალსაც, მაგრამ, როგორც ვიცი, 
ამჯერად აღმოჩნდა, რომ ზოგიერ-
თმა ჯგუფმა ვერ შექმნა ის პრო-
დუქცია, რომლითაც ეს ჟურნალი 
რეგულარულად დაიტვირთებოდა. 
ამდენად, ყველაფერი თქვენზე, 
თქვენს აქტივობაზეა დამოკიდე-
ბული. გაზეთს შეიძლება, ისევ 
ჟურნალი მოჰყვეს, მერე ისევ გაზე-
თი და ასე შემდეგ, იმის მიხედვით, 
როგორ გაართმევენ სტუდენტები 
თავს პრაქტიკულ მუშაობას.

ინტერვიუ ჩაიწერა 
ლუკა ხაჩიძემ
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პირველი გვერდიდან ძალიან აქტიური იყო და ამიტომ, 
ვსარგებლობ შემთხვევით და მინ-
და დათო სარიშვილს მადლობა 
გადავუხადო. მან ძალიან კარგი 
გუნდი შემოიკრიბა და ამანაც 
გარკვეული როლი ითამაშა უნი-
ვერსიტეტის პოპულარიზაციასა 
და წარმატებაში. ახალგაზრდობა 
დღეს უკვე ხვდება, რომ ცოდნა 
არის ის ძალა, რომლითაც ად-
გილს დაიმკვიდრებ საზოგადო-
ებაში.

ჩვენ ერთი პერიოდი საკ-
მაოდ მაღალი გადასახადი 
გქვონდა და, რამდენად პარა-
დოქსულადაც უნდა ჟღერდეს, 
იმ წელს გვქონდა ყველაზე მა-
ღალი მიღება. მაგრამ მოხდა 
ისე, რომ ჩარიცხული კონტინ-
გენტი ფაქტობრივად გა ვანახევ-
რეთ. მაგალითად, ბიზნესის 
ფაკულტეტზე 80 ვაკანტური 
ადგილი იყო და 80-ვე მივი-
ღეთ, მაგრამ მათგან 40-50 
სტუდენტი დავტოვეთ, რადგა-
ნაც მომზადების დონე ბევრს 
ძალიან დაბალი აღმოაჩნდა. 
ამავდროულად, ზო გიერთი აგ-
რესიულიც იყო. სამწუხაროდ, 
ხდება ხოლმე ისე, რომ შეძლე-
ბულ ოჯახებში ასეთი ბავშვები 
იზრდებიან. ამიტომ, მივიღეთ 
გადაწყვეტილება, შეგვემუშა-
ვებინა ის ფასი, რომელიც მეტ-
ნაკლებად მისაღები იქნებოდა 
ყველა ფენისათვის. ამავე დროს 
დავაწესეთ გარკვეული ბონუ-
სები. მაგალითად, პირველად 
ჩვენთან ამუშავდა სისტემა 
გრანტი+გრანტი. წელს ალ-
მამატერის პირველ ადგილზე 
შემოხაზვის შემთხვევაში სტუ-
დენტი 20%-იან ფასდაკლებას 
მიიღებს.

ეს იმიტომ, რომ ბავშვი, რომე-
ლიც პირველ ადგილზე შენს უნი-
ვერსიტეტს შემოხაზავს, ის უკვე 
განწყობილია, რომ შენთან ის-
წავლოს. მისი მოტივაცია უფრო 
მაღალია და საბოლოო შედეგიც 
უკეთესი. შემთხვევით მოხვედ-
რილი სტუდენტი კი სასურველ 
შედეგს ხშირად ვერ აღწევს.

– ამჟამად რა გამოწვევების 
წინაშე დგას უნივერსიტეტი და 
როგორ წარმოგიდგენიათ, რა 
ცვლილებები იქნება ალმამატერ-
ში დაახლოებით 5 წელიწადში?

– ალბათ უნდა გაიზარდოს 
და შეიცვალოს საგანმანათლებ-
ლო სტანდარტები. ამ ეტაპზე ეს 
სტანდარტები არცთუ მაღალია. 
თუმცა, უნდა გითხრათ, რომ 
ევროკავშირის ფრანგმა ექსპერ-
ტმა, რომელიც საქართველოში 
ბოლონიის პროცესის მიმდინარე-
ობას სწავლობდა, ჩვენი უნივერ-
სიტეტის შეფასებისას მითხრა, 
რომ ევროპის უნივერსიტეტების 
მხოლოდ ორმა მესამედმა შეძლო, 
ჩაწვდომოდა ბოლონიის პროცე-
სის არსს. მას აინტერესებდა, რო-
გორ შეძლო ასეთმა ახალგაზრდა 
უნივერსიტეტმა ამ შედეგის მიღ-
წევა. ეს ჩემთვის ძალიან მაღალი 
შეფასებაა.

განათლების მინისტრმა ჩვენ-
თან სტუმრობისას განაცხადა, 
რომ ეს სტანდარტები გაიზრდება, 
რასაც მე მივესალმები. 

ეს სტანდარტები უნდა იყოს 
ევროპული და იმ საშუალებების 
გათვალისწინებით, რაც საქართ-
ველოს გააჩნია.

– საინტერესოა თქვენი აზრი 
განათლების რეფორმასთან და-
კავშირებით. თქვენთვის როგორია 
ამ სისტემის ყველაზე ოპტიმალუ-
რი ვარიანტი?

აკრედიტაციის ექსპერტები.
როდესაც ჩვენ მაგისტრატუ-

რაში გავიარეთ აკრედიტაცია, კო-
მისიამ აღნიშნა, რომ ეს არის უნი-
კალური პროგრამები, რომელშიც 
პროგრამა და მეთოდოლოგია 
განსხვავებულია ბაკალავრიატი-
საგან. მაგრამ, ამავდროულად ის 
ერთი მთლიანობაა.

ვფიქრობ, რომ თუნდაც სა-
კანონმდებლო დონეზე უნდა 
განისაზღვროს ბაკალავრთა და-
საქმების სფერო. არ შეიძლება, 
ბაკალვრის ხარისხის და მაგისტ-
რის ხარისხის მქონე პირები იდენ-
ტურ ადგილზე საქმდებოდნენ. 
ბაკალავრიატის დამთავრების 
შემდეგ სტუდენტს უნდა ჰქონდეს 
მოტივაცია, გახდეს მაგისტრი და 
აიმაღლოს ცოდნა.

პროფესურასაც სჭირდება 
სწავლება, რათა ისინი დაეუფ-
ლონ თანამედროვე მეთოდებს. 
ჩვენ მაქსიმალურად შევეცადეთ, 
ეს პროცესი უმტკივნეულოდ გაგ-
ვეხორციელებინა, მაგრამ მაინც 
საჭიროა, პროფესორ-მასწავლებ-
ლებმა დახვეწონ სწავლების ფორ-
მები და მეთოდები.

ჩვენ ხშირად ვატარებთ საამი-
სო ტრენინგებს, თუნდაც ელექტ-
რონული ტექნიკის დაუფლების 
კუთხით.

– უნივერსიტეტს წელს უკვე 
ჰქონდა კონტაქტი აბიტურიენ-
ტებთან „საშობაო სკოლის“ დროს. 
რას ურჩევდით მათ, ვისაც მალე 
მოუწევთ მნიშვნელოვანი არჩევა-
ნის გაკეთება. რატომ უნდა შეაჩე-
რონ არჩევანი ალმამატერზე?

– პირველ რიგში, ვიტყვი, რომ 
იმ ცოდნის მიღება, რომელსაც 
ისინი აქედან წაიღებენ, ბევრად 
უფრო ნაკლებ გადასახადს მოით-
ხოვს, ვიდრე სხვა უნივერსიტე-
ტებში. 

ამ თანხით იურიდიული ფა-
კულტეტის ორი სტუდენტი ნან-
ტის უნივერსიტეტში სწავლობს, 
მათ პრაქტიკულად არაფერი 
დამატებით არ გადაუხდიათ და 
უნივერსიტეტის დაფინანსებით 
წავიდნენ.

სტუდენტს, რომელიც ჩვენ-
თან მოვა, აქვს შანსი, ჩაერთოს 
საერთაშორისო ინტეგრაციაში, 
წავიდეს უცხოეთში, მიიღოს იქა-
ური განათლება და ამისათვის არ 
გადაიხადოს დამატებითი თანხა. 
გერმანიაში წასვლის შემთხვევაში 
კი ჩვენი სტუდენტები ყოველთ-
ვიურად იღებენ სტიპენდიას 1500 
ევროს ოდენობით. ამიტომ, იმ 
გადასახადით, რომელსაც სტუ-
დენტი აქ გადაიხდის, შეუძლია, 
მიიღოს მაქსიმალურად მაღალი 
ხარისხის ცოდნა.

მეორე მნიშვნელოვანი ფაქ-
ტორია ის, რომ სტუდენტებს, ად-
მინისტრაციასა და პროფესურას 
შორის სულ სხვა ტიპის დამოკი-
დებულებაა. აქ უფრო თბილი და 
საქმიანი გარემოა, მიუხედავად 
იმისა, რომ ჩვენ მაქსიმალურად 
ვითხოვთ, რომ ლექტორებისაგან 
იყოს პრინციპული დამოკიდე-
ბულება სწავლაში და მაღალი 
მომთხოვნელობა. მაგრამ ეს არ 
გულისხმობს ახირებულ მომთ-
ხოვნელობას.

თვითონ ის ფაქტი, რომ სტუ-
დენტს აქვს საშუალება, შეხვდეს 
თითქმის ყველა მინისტრს, რომე-
ლიც ამინდს ქმნის პოლიტიკაში, 
ეკონომიკასა თუ საზოგადოებ-
რივი ცხოვრების სხვადასხვა სფე-
როში, უკვე დიდი პლუსია.

ჩვენი სწავლების სისტემა ძა-
ლიან განსხვავებულია სხვა არ-
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ჩვენი უნივერსიტეტის რო-
გორც ძველი, ისე ახალი 
თვითმმართველობისთვის 
ქველმოქმედება მუშაობის 
ერთ-ერთი ყველაზე პრიორი-
ტეტული მიმართულებაა.
უნივერსიტეტის სტუდენ-
ტური თვითმმართველობის 
ყოფილი პრეზიდენტი დავით 
სარიშვილი დღეს სტუდენ-
ტური ურთიერთობის სამ-
სახურის უფროსია. მას, რა 
თქმა უნდა, შეხება აქვს ახალ 
თვითმმართველობასთან და 
თითოეულ სტუდენტთან ერ-
თად ისიც აქტიურადაა ჩარ-
თული საქველმოქმედო სა ქ-
მიანობაში. 
დავით სარიშვილის თქმით, 
მისი პერიოდის თვითმმარ-
თველობა ქველმოქმედების 
კუთხით ძალიან აქტიური 
იყო. პირველი საქველმოქმე-
დო ღონისძიება, რომელიც 
მის მიერ იყო ორგანიზებუ-
ლი, ახალგაზრდა გიორგი 
მიბჩუანისთვის გამართული 
საქველმოქმედო კონცერტი 
იყო. კონცერტი კლუბ „ნაით 
ოფისში“ გაიმართა, რომელ-
საც ბევრი ცნობილი სახე ეს-
წრებოდა. შემოსული თანხა 
მთლიანად გიორგი მიბჩუანს 
გადაეცა მისი მკურნალობის 
ხარჯების დასაფარავად. 

დავით სარიშვილის პრეზიდენ-
ტობის პერიოდში ყო ველწლი-
ურად ხდებოდა თვი თმმართ-
ველობის წარმომადგენელთა 
და უნივერსიტეტის სტუდენ-
ტთა ვიზიტი გლდანის მეორე 
სასკოლო პანსიონში. პანსი-
ონის ბავშვებს გადაეცემოდათ 
სხვადასხვა ნივთი, ტკბილე-
ული, ტანსაცმელი. ამას გარ-
და, პერიოდულად გროვდებო-
და სხვა ნივთებიც, რომლებიც 
სხვა თავშესაფრებზე ნაწილ-
დებოდა. ამ ყველაფერს სის-
ტემატური ხასიათი ჰქონდა.
არც ქველმოქმედების და 
არც სხვა კუთხით ახალ 

თვითმმართველობას ჯერ-
ჯერობით კარგად არ ვიც-
ნობთ, მაგრამ ვიცით, რომ 
მათი მოსვლიდან პირველი-
ვე კვირაში უნივერსიტეტი 
დაეხმარა კოჯრის ბავშვთა 
სახლს. თვითმმართველობის 
ახალი პრეზიდენტის თენგო 
იმნაიშვილის განხადებით, 
ის კიდევ ბევრი საქველმოქ-
მედო ღონისძიების ჩატარე-
ბას გეგმავს თავის გუნდთან 
ერთად და განსაკუთრებით 
უნივერსიტეტის რექტორის, 
ბატონ მამუკა თავხელიძის 
დიდ წვლილს და დახმარებას 
აღნიშნავს ამ კეთილ საქმეში. 

მათი უახლოესი საქველ-
მოქმედო ღონისძიება ავჭა-
ლაში მცხოვრები შვიდსუ-
ლიანი ოჯახის დახმარება 
იქნება.
ქველმოქმედებასთან დაკავ-
შირებით ბევრი სხვა პროექ-
ტიც იგეგმება. ჯერჯერობით 
არ არის ცნობილი სრული ინ-
ფორმაცია მომავალ ღონის-
ძიებებთან დაკავშირებით. 
ფაქ ტი ერთია: ჩვენი უნივერ-
სიტეტისთვის ქველმოქმედე-
ბა პრიორიტეტს არასოდეს 
დაკარგავს.

მარიტა კობახიძე

– მოსვლის მიზანი ალბათ ის 
იყო, რომ მქონდა ბევრი განს-
ხვავებული და ორიგინალური 
იდეა, რომლის განხორციელე-
ბასაც ვაპირებ მომავალი ორი 
წლის განმავლობაში. 

– ელოდი თუ არა გამარჯ-
ვებას?

– დღითიდღე ვრწმუნდე-
ბოდი, რომ გავიმარჯვებდი. 
ვგრძნობდი, ასე იქნებოდა. 
მაქსიმალურად დავიხარჯე. გა-
ვაცანი ხალხს, ვინ იყო თენგო 
იმნაიშვილი და შედეგმაც არ 
დააყოვნა.

– პირველ რიგში რის შეცვ-
ლას გეგმავ?

– პირველ რიგში ვიტყვი 
იმას, რომ მინდა სტუდენტურ 
თვითმმართველობაში ჩაებას 
ყველა და მხოლოდ გარკვე-
ული წრე არ იღებდეს გადა-
წყვეტილებას. რაც აქამდე გა-
კეთებულა ცუდი ნამდვილად 
არ არის, მაგრამ მე ვეცდები, 
რომ უფრო მიზანმიმართული 
ვიყო და მინიმუმამდე დავიყვა-
ნო უკმაყოფილო სტუდენტთა 
რიცხვი. 

– რა სიახლეს გეგმავ კონკ-
რეტულად?

– უახლოეს მომავალში 
ვგეგმავ თვითმმართველობის 
სტრუქტურის შეცვლას. მინ-
და, ჩამოვაყალიბო სენატი, 
სადაც იქნებიან სტუდენტთა 
და ჩემ მიერ არჩეული ხალხი, 
რომლებიც მიიღებენ გადა-

ჩვენი უნივერსიტეტის იური-
დიული ფაკულტეტის მეორე 
კურსის სტუდენტს ნანიკო ხა-
ჩიურს ექიმებმა ლეიკემია დაუდ-
გინეს. ნანიკოს სასწრაფოდ 
ესაჭიროება ძვლის ტვინის გადა-
ნერგვის ოპერაცია, რომელიც 
უცხოეთში უნდა ჩატარდეს და 
რომლის სახსრებიც ოჯახს არ 
გააჩნია. 19 წლის გოგონას გამო-
საჯანმრთელებლად 200 000 ევ-
როა საჭირო.

უნივერსიტეტის თვითმ-
მართველობამ უკვე გამართა 
საქველმოქმედო აქცია თბი-
ლისის სახელმწიფო სამედიცი-
ნო უნივერსიტეტის დარბაზში 
და შემოსული თანხა ნანიკოს 
ოჯახს გადაეცა. სტუდენტების 
და ოჯახის წევრების თხოვნას 
დახმარების შესახებ საზოგადო-
ების არაერთი ცნობილი წევრიც 
გამოეხმაურა.

ნანიკო ხაზარაძე (ტელეწამყ-
ვანი): ყველას მინდა გთხოვოთ, 
ვისაც გაქვთ ელემენტარული 
საშუალება. მე მგონი, ერთი, 
ორი ან სამი ლარი, ვისაც რამ-
დენი გვაქვს, არ შევცლის ჩვენს 
მდგომარეობას, მაგრამ ჩვენ 
ამით გადავარჩენს ნანიკოს, 

ამას წინათ რუსეთში ქართველთა კავშირის პრეზიდენტმა, ბიზნეს-
მენმა მიხეილ ხუბუტიამ ნანიკოს დახმარების ფონდში 50 000 დოლა-
რი გადარიცხა.

მიხეილ ხუბუტია: „მივიღე გადაწყვეტილება და მე, როგორც 
რიგითმა ქართველმა, ავიღე ვალდებულება და დღეს ნანიკო ხაჩიურს 
50 000 დოლარი გადავურიცხე. მოგმართავთ ბიზნესმენებს და შეძ-
ლებულ ადამიანებს, გავერთიანდეთ ამ ულამაზესი გოგონას, 19 წლის 
ნანიკო ხაჩიურის ირგვლივ და მივცეთ შესაძლებლობა განაგრძოს 
სიცოცხლე”.

2013 წლის 13 დეკემბერს 
ჩატარდა ჩვენი უნივერსიტე-
ტის სტუდენტური თვითმ-
მართველობის პრეზიდენტის 
არჩევნები. არჩევნები, რო-
მელმაც დემოკრატიულად, 
სამართლიანად და გამჭვირ-
ვალედ ჩაიარა, დადებითად 
შეაფასეს როგორც მონაწილე 
სუბიექტებმა, ასევე სადამკ-
ვირვებლო გუნდმა და ყველამ 
ერთხმად აღნიშნა, რომ მშვიდ 
და თავისუფალ გარემოში მო-
უწიათ მუშაობა. არჩევნებს 
წარმართავდა საარჩევნო კო-
მისია, რომლის ხელმძღვანე-
ლიც ნინი ახვლედიანი იყო. 
კომისია დაკომპლექტებული 
იყო ხუთი წევრისგან. არჩევ-
ნებში მონაწილეობდა სამი 
კანდიდატი: რატი რატიანი, 
თენგიზ იმნაიშვილი და ან-
დრია ტაბატაძე. პროცესს 
აკვირდებოდა სამივე კანდი-
დატის მიერ წარმოდგენილი 
ორ-ორი პიროვნება.

სტუდენტური თვითმმართ-
ველობის საპრეზიდენტო არ-
ჩევნებში 225 ხმით გაიმარჯვა 
იურიდიული ფაკულტეტის მე-
ორე კურსის სტუდენტმა თენ-
გიზ იმნაიშვილმა.

არჩევნებისა და თვითმმარ-
თველობის სამომავლო გეგმე-
ბის შესახებ ჩვენ სწორედ მას 
გავესაუბრეთ.

- რა იყო თვითმმართველო-
ბაში შენი მოსვლის მიზანი? 

რომელსაც ძალიან სჭირდება 
ჩვენი დახმარება. ამიტომ ვიყოთ 
გულისხმიერები და მხარში ამო-
ვუდგეთ მას, რათა შეინარჩუნოს 
სიცოცხლე.

ნანა ცინცაძე (პოეტი): თი-
თოეული ჩვენთაგანის სული-
ერი მოთხოვილებაა, დავდგეთ 
გაჭირვებული ადამიანის გვერ-
დით. ამ შემთხვევაში ნანიკო 
ხაჩიურს სჭირდება ჩვენი დახ-
მარება.

დათო ტურაშვილი (მწე-
რალი): ჩვენი ისედაც მცირე-
რიცხოვანი ქვეყანა და ხალხი 
ვართ და ყველა სიცოცხლე 
განსაკუთრებულად ძვირფა-
სია. ამიტომაც მინდა ყველამ 
ერთად შევძლოთ, თუნდაც 
ერთი სიცოცხლის გადარჩენა. 
ყველამ ერთად აღმოვუჩინოთ 
დახმარება 19 წლის ნანიკო 
ხაჩიურს. მას ძალიან სჭიდება 
ჩვენი თანადგომა. ყველას, ვი-
საც აქვს შესაძლებლობა, ჩათვა-
ლოს, რომ კონრეტულად მასზეა 
დამოკიდებული ამ ადამიანის 
გადარჩენა. ამიტომაც, ყველას 
მინდა ვთხოვო და მივმართო, 
რომ გადაუდებლად დაეხმარონ 
ამ ადამიანს.

წყვეტილებას და ეს გადაწ ყვე-
ტილება არ იქნება ერთპიროვ-
ნული. 

– როგორ ჩაიარა არჩევნებ-
მა?

– რა თქმა უნდა, არჩევნებს 
თავისი დაძაბულობა ახლავს. 
იყო პატარ-პატარა შეკამათე-
ბები, მაგრამ, საბედნიეროდ, 
ყველაფერმა სერიოზული კო-
ნფლიქტის გარეშე ჩაიარა. 
ვფიქრობ, სტუდენტებმა სწო-
რი გადაწყვეტილება მიიღეს, 
რადგან მე მომცეს ხმა. ბოლომ-
დე ამ საქმეში ვარ და მაქსიმა-
ლურად დავიხარჯები, რათა 
მათი იმედები გავამართლო. 

– რამდენად ჩართული იქნე-
ბი სტუდენტთა პრობლემების 
მოგვარებაში?

– რამდენადაც ვიცი, სტუ-
დენტური თვითმმართველობა 
ვერ ერევა სასწავლო პროცეს-
ში, მაგრამ რამდენადაც შესაძ-
ლებელი იქნება, დავეხმარები 
თითოეულ სტუდენტს. რა თქმა 
უნდა, სტუდენტური თვითმ-
მართველობა იმისთვისაა, რომ 
სტუდენტური ცხოვრება გაახა-
ლისოს და თუ რამე პრობლემა 
იქნა, შეძლებისდაგვარად სწრა-
ფად მოვაგვაროთ.

– რით გაგვაოცებ? რა სიახ-
ლეების შემოგვთავაზებ? 

– სიახლეები ნამდვილად 
იქნება. პირველივე კვირაში 
ჩავატარეთ საქველმოქმედო 
აქცია და ამაზე არ გავჩერდე-
ბით. სამომავლოდ კიდევ ბევრი 
სიახლე გვაქვს ჩაფიქრებული. 
ვაპირებთ, გავაკეთოთ ისეთი 
რამ, რაც ჯერ არ გაკეთებულა 
და რასაც ჯერჯერობით სიურ-
პრიზად დავტოვებ.

– რამდენად შრომისუნა-
რიანი გუნდი გყავს და როგორ 
ეწყობით ერთმანეთს?

– გუნდი ძალიან კარგი 
მყავს. ვერ გავიმარჯვებდი, 
რომ არა გუნდის შრომისუნა-
რიანობა. ნამდვილად მონდო-
მებულნი არიან და ყველას აქვს 
კრეატიული აზროვნება.
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თანხა შეგიძლიათ გადარიცხოთ შემდეგ საბანკო რეკვიზიტებზე:
საქართველო:
მიმღების ბანკი: ”საქართველოს ბანკი”; ბანკის კოდი: BAGAGE22; 

გაგარინის ქ. 29ა, თბილისი, 0160
მიმღების დასახელება: ხაჩიური ბიჭიკო
მიმღების ანგარიშის ნომერი: GE59BG0000000777989800
აშშ:
Intermediary Rank: Citibank N.A., New York, USA; SWIFT: CITIUS33
Account With Institution: Bank of Georgia, SWIFT: BAGAGE22; 29a 

Gagarin street, Tbilisi 0160, Georgia
Beneficiary: KHACHIURI BICHIKO
Account: GE59BG0000000777989800
გერმანია:
Intermediary Bank: Commerzbank, Frankfurt, Germany; 

SWIFT:COBADEFF
Account With Institution: Bank of Georgia, SWIFT: BAGAGE22; 29a 

Gagarin street, Tbilisi 10160, Georgia
Beneficiary: KHACHIURI BICHIKO
Account: GE59BG0000000777989800
ასევე, შეგიძლიათ ნებისმიერი ქსელიდან დარეკოთ სპეციალურ ნო-

მერზე: 0901 700 091. ზარის ღირებულებაა 1 ლარი.
გარდა ამისა, ფინანსური თუ სხვა ტიპის დახმარების გასაწევად 

შეგიძლიათ დაუკავშირდეთ ნანიკოს მამას, ბიჭიკო ხაჩიურს ნომერზე: 
555575778.

გთხოვთ, გამოიყენეთ შანსი და მცირე წვლილი მაინც შეიტანოთ 
ისეთ დიდ საქმეში, რასაც ადამიანის სიცოცხლის გადარჩენა ჰქვია.

ეს გამოცდაა, რომელსაც ყველანი ერთად წარმატებით ჩავაბარებთ.

გაზეთ „ალმამატერის“ შემოქმედებითი ჯგუფი

– მიგაჩნია თუ არა, რომ 
შენს წინამორბედს ჰქონდა მი-
ნუსები? თუ კი, როგორ აპირებ 
მათ გამოსწორებას? 

– ბევრჯერ მითქვამს და 
ახლაც აღვნიშნავ, რომ ჩემი 
წინამორბედი ყოველგვარი 
გა დაჭარბების გარეშე არის 
არა ჩვეულებრივი პიროვნება, 
პირდაპირი და სამართლიანი. 
ის ძალიან კარგი პრეზიდენტი 
იყო, ბევრი რამ გააკეთა უნი-
ვერსიტეტისთვის. ჩემი მიზანია 
მისი გაკეთებული შევინარჩუ-
ნო და შემდგომ გავაუმჯობე-
სო. მსურს, გრიგოლ რობაქიძის 
უნივერსიტეტის სახელი მის 
ფარგლებს გარეთ ერთ-ერთი 
საუკეთესო იყოს და შიდა სამ-
ზარეულოც დალაგებული და 
მოწესრიგებული გვქონდეს.

– წინა პრეზიდენტი ნიჭით 
გამორჩეულ სტუდენტებს ეხ-
მარებოდა თავიანთი ნიჭის რე-
ალიზებაში, აპირებ თუ არა ამ 
კურსის გაგრძელებას? 

– მას ნამდვილად კარგი 
კურსი ჰქონდა არჩეული. რა 
თქმა უნდა, გავაგრძელებ ამ 
გზას, ხელს შევუწყობთ თითო-
ეულ სტუდენტს და მათ ნიჭს 
ფართო გასაქანს მივცემ.

რობაქიძის უნივერსიტე-
ტის სტუდენტური თვითმმარ-
თველობის აწ უკვე ყოფილი 
პრეზიდენტი დავით სარიშვი-
ლი 2012 წლიდან სპორტისა 
და ახალგაზრდობის საქმეთა 
სამინისტროსთან არსებული 
სტუდენტური თვითმმართ-
ველობის განვითარების კო-
მისიასთან ერთად, სტუდენ-
ტური თვითმმართველობის 
რეფორმებზე მუშაობს, ხოლო 
თვითმმართველობის პრე-
ზიდენტობიდან გადადგომის 
შემდეგ უნივერსიტეტის ად-
მინისტრაციაში აგრძელებს 
მუშაობას სტუდენტებთან ურ-
თი ერთობის სამსახურის უფ-
როსად. 

მარიამ ხარაძე
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– ქალბატონო ნინო, 
როდის და რა მიზნით შეიქმნა 
საერთაშორისო ინტეგრაციის 
ცენტრი? 

– ცენტრი 1995 წელს შეიქმ-
ნა. მისი მიზანი თავიდანვე იყო 
და დღესაც არის ის, რომ სტუ-
დენტებმა გაიფართოონ ცოდ-
ნა, აიმაღლონ კვალიფიკაცია 
და უცხოეთში მიიღონ შესაბა-
მისი განათლება.

– დღესდღეობით რომელი 
ქვეყნის რომელ უმაღლეს სას-
წავლებლებთან თანამშრომ-
ლობთ და რა ტიპის პროექტებს 
ახორციელებთ?

– კავშირი გვაქვს ძალიან 
ბევრ უნივერსიტეტთან როგორც 
ამერიკაში, ასევე ევროპაში. 
პოპულალურია ქართულ-ბრი-
ტანულ-უნგრული პროგრამა, 
რომლის ფარგლებშიც სტუდენ-
ტები ერთი წლით მიემგზავ-
რებიან ბუდაპეშტის ბიზნესის 
საერთაშორისო სკოლაში და 
კურსის დასრულების შემდეგ 
იღებენ როგორც ქართულ, ასევე 
ბრიტანულ დიპლომს. კავშირი 
გვაქვს ბრიტანეთთან, გერმანიის 
ჰაიდენჰაიმის უნივერსიტეტთან, 
სადაც ჩვენი სტუდენტები სის-
ტემატურად მიემგზავრებიან. 
ახლახან დამყარდა ურთიერ-
თობა ნანტის უნივერსიტეტთან 
საფრანგეთში და სამართლის 
სკოლის ორი სტუდენტი უკვე იქ 
აგრძელებს სწავლას. ვთანამშ-
რომლობთ ჟენევის ბიზნესის 
საერთაშორისო უნივერსიტეტ-
თან. ამ პროგრამაში მონაწილე 
სტუდენტი გარკვეულ საგნებს 
სწავლობს ონლაინ რეჟიმში, 
გა რკვეულ საგნებს – ჟენევაში 
და ორმაგ დიპლომს იღებს. ახ-
ლახან გავაფორმეთ მემორან-
დუმი მაგნაკარტას კოლეჯთან 
ოქსფორდში, სადაც ბიზნესის 
ფაკულტეტის სტუდენტები გა-
ემგზავრებიან, გარკვეულ საგ-
ნებს ისინიც ონლაინრეჟიმში 
გაივლიან და უკან ორმაგი დიპ-
ლომით დაბრუნდებიან. კავშირი 
გვაქვს არაერთ სხვა ბრიტანულ 
თუ ამერიკულ უნივერსიტეტ-
თან, სადაც სტუდენტს შეუძლია, 
გაემგზავროს ერთი სემესტრით 
ან ერთი წლით და კრედიტები 
დააგროვოს. ვთანამშრომლობთ 
ახალგაზრდულ ორგანიზაცია 
აისეკთან. ძალიან მოთხოვნა-
დია ერასმუს მუნდუსის პროექ-
ტი, რომელშიც უნივერსი-
ტეტმა 2012 წელს გაიმარჯვა. 
ამასთან, ჩვენი სტუდენტებისათ-
ვის გვაქვს ენის შემსწავლელი 
პროგრამები ამერიკაში, ინგლის-
სა და გერმანიაში.

– რა მოთხოვნებს უნდა აკ-
მაყოფილებდეს ქართულ-ბრი-
ტანულ-უნგრულ პროგრამაში 
მონაწილეობის მსურველი 
სტუდენტი?

– ამ პროგრამაში მონაწი-
ლეობის მიღება ბიზნესის ფა-
კულტეტის სტუდენტებს შეუძ-
ლიათ. ბაკალავრიატის სამი 
დონის დამთავრების შემდეგ 
ისინი მეოთხე კურსს ბუდაპეშ-
ტში გაივლიან, მაგისტრანტები 
კი ერთი წელი ჩვენთან ისწავ-
ლიან, ერთი წელი კი – ბუდა-
პეშტის ბიზნესის საერთაშორი-
სო სკოლაში.

– არის თუ არა პროექტში 
მონაწილეობა დამატებით თან-
ხებთან დაკავშირებული?

– ამ პროგრამაში მონაწი-
ლე სტუდენტებისთვის იქმნე-
ბა სპეციალური ჯგუფი. მათ 
სამი წლის განმავლობაში აქვთ 
ისეთი გადასახადი, რომელიც 
მეოთხე კურსზე ბუდაპეშტ-

ში სწავლის თანხასაც ფარავს. 
კვებისა და ცხოვრების ხარ-
ჯებს უნივერსიტეტი არ აფი-
ნანსებს.

– სტუდენტებს შორის ასე-
ვე ძალიან პოპულარულია 
ახალგაზრდული ორგანიზაცია 
აისეკის მიერ შემოთავაზებული 
პროექტები. რას გვეტყვით ამის 
შესახებ?

– აისეკი არის მსოფლიოში 
ერთ-ერთი ყველაზე პოპულა-
რული საერთაშორისო ორგანი-
ზაცია, რომელთანაც ჩვენი უნი-
ვერსიტეტი თანამშრომლობს. 
სტუდენტები ექვსი კვირით 
აღმოსავლეთ ევროპის ქვეყნებ-
ში მიემგზავრებიან. პროგრამის 
განმავლობაში მონაწილეები 
იღებენ საერთაშორისო გუნდ-
თან მუშაობის გამოცდილებას, 
აქვთ ტრენინგები და სესიები 
დროის მართვის, კულტურული 
სხვაობების, მიზნის დასახვის, 
ლიდერობის, პროექტების მარ-
თვისა და სხვათა შესახებ. გრი-
გოლ რობაქიძის უნივერსიტე-
ტის სტუდენტები ამ პროექტში 
მონაწილეობას ყოველწიურად 
იღებენ. აისეკის მიერ შერჩე-
ული რამდენიმე სტუდენტის 
პროექტში მონაწილეობას უნი-
ვერსიტეტი აფინანსებს, ცხოვ-
რებას და ერთჯერად კვებას კი 
თავად აისეკი ფარავს. მონაწი-
ლეები სერტიფიკატებით და 
მნიშვნელოვანი საერთაშორი-
სო გამოცდილებით გამდიდრე-
ბულნი ბრუნდებიან. 

– აუცილებლად უნდა გკით-
ხოთ ერასმუსის შესახებ, რო-
მელიც მსოფლიოში ერთ-ერთი 
ყველაზე პოპულარული პროგ-
რამაა. როდის და როგორ შედგა 
თქვენი თანამშრომლობა?

– 2012 წლიდან ჩვენი უნი-
ვერსიტეტი არის კონსორ-
ციუმის წევრი, რომელმაც 
გაიმარჯვა ევროკავშირის 
პროექტში „ერასმუს მუნდუსი – 
მეზობელი აღმოსავლეთ რეგი-
ონების ინტეგრაცია უმაღლესი 
განათლების კოოპერაციით“ 
(EMINENCE). პროექტში მო-
ნაწილეობს პოლონეთის, საფ-
რანგეთის, შვედეთის, პორტუ-
გალიის, იტალიის, უკრაინის, 
ბელარუსის, მოლდოვის, სომ-
ხეთის, აზერბაიჯანისა და სა-
ქართველოს უნივერსიტეტები. 
ჩვენ შემოთავაზება მივიღეთ 
პოლონეთის ადამ მიცკევიჩის 
უნივერსიტეტისგან, რომელიც 
ძირითადი კოორდინატორია, 
დავთანხმდით, გავაგზავნეთ 
მონაცემები, დავაკმაყოფილეთ 
ყველა მოთხოვნა და მას შემდეგ 

აქტიურად ვთანამშრომლობთ. 
ჩვენი უნივერსიტეტიდან შარ-
შან შეირჩა ექვსი სტუდენტი, 
რომლებიც სხვადასხვა ქვეყა-
ნაში გაემგზავრნენ. მას შემ-
დეგ, 2013 წელს მივიღეთ ახა-
ლი მოწვევა, დავთანხმდით და 
ისევ გავიმარჯვეთ, ამჯერად 
პროექტს ჰქვია EMINENCE 2 
და მასში მონაწილეობენ პოლო-
ნეთის, პორტუგალიის, შვედე-
თის, ესპანეთისა და რუმინეთის 
უნივერსიტეტები. თითოეული 
პროექტი ოთხწლიანია.

– რა არის საჭირო იმისთვის, 
რომ სტუდენტმა ამ პროექტში 
მიიღოს მონაწილეობა?

– მონაწილეობის მიღება 
შეუძლიათ ბაკალავრიატის, მა-
გისტრატურის და დოქტორან-
ტურის სტუდენტებს. არსებობს 
სამი მიზნობრივი ჯგუფი. პირ-
ველ ჯგუფში გაერთიანებული 
არიან კონსორციუმში შემავალი 
უნივერსიტეტების სტუდენტე-
ბი, რომლებიც 10 თვით მიემგ-
ზავრებიან. მეორე მიზნობრივ 
ჯგუფს შეადგენენ სხვა უნი-
ვერსიტეტების სტუდენტები, 
ან ახალგაზრდები, რომელთაც 
დაამთავრეს ბაკალავრიატი და 
სწავლა აღარ გაუგრძელებიათ. 
მესამე მიზნობრივ ჯგუფში კი 
გარკვეული მიზეზებისა და პი-
რობების გამო დევნილები შე-
დიან. ასეთი ახალგაზრდა შეიძ-
ლება, იყოს ბაკალავრიატის, 
მაგისტრატურის, დოქტორან-
ტურის სტუდენტი ან ჰქონდეს 
მხოლოდ საშუალო განათლე-
ბის დამადასტურებელი ატეს-
ტატი. პროგრამაში მონაწილე-
ობის მსურველ სტუდენტებს 
საერთაშორისო ინტეგრაციის 
ცენტრში შემოაქვთ განაცხადი 
და ავსებენ აპლიკაციას. წელს, 
მაგალითად, სტუდენტთა ძა-
ლიან მაღალი აქტივობა დაფიქ-
სირდა. 99 აპლიკაცია შევავსეთ 
და პასუხებს მარტისთვის ვე-
ლოდებით.

– ბევრ უნივერსიტეტთან 
თანამშრომლობთ და ბევრ 
პროგრამაში იღებთ მონაწილე-
ობას. რა კრიტერიუმებს უნდა 
აკმაყოფილებდეს უმაღლესი 
სასწავლებელი, რომელსაც 
წარმატებული საერთაშორი-
სო კონტაქტების დამყარება 
სურს?

– მნიშვნელოვანია საერ-
თაშორისო ურთიერთობების 
გამოცდილება, რომელიც ჩვენს 
უნივერსიტეტს მრავალწლიანი 
მუშაობის შედეგად უკვე აქვს. 
ამასთან, არსებობს გარკვე-
ული კრიტერიუმები, რომელთა 

დაკმაყოფილებაც აუცილე-
ბელია საერთაშორისო პროგ-
რამებში მონაწილეობისა და 
სხვადასხვა ორგანიზაციასთან 
თანამშრომლობისთვის. ესე-
ნია: აკრედიტაცია, მომუშავე 
პერსონალი, სტუდენტთა რა-
ოდენობა. ყურადღება ექცევა 
აგრეთვე უნივერსიტეტის მიერ 
განხორციელებულ პროექტებს 
და ყველაფერ იმას, რასაც უნი-
ვერსიტეტის ყოველდღიური 
საქმიანობა ჰქვია.

– აღიშნული პროგრამების 
გარდა რას აკეთებს საერთა-
შორისო ინტეგრაციის ცენტრი 
სტუდენტებისთვის?

– ჩვენ ყოველ გაზაფხულზე 
ვაწყობთ სტუდენტთა საერ-
თაშორისო კონფერენციას. 
მსგავსი კონფერენციები უნი-
ვერსიტეტის დაარსების დღი-
დან იმართება, თუმცა აქამდე 
ეს იყო ან საუნივერსიტეტო ან 
კიდევ უნივერსიტეტთაშორისი 
საქართველოს მასშტაბით. შარ-
შან კი კონფერენციამ საერთა-
შორისო სახე მიიღო. მუშაობა, 
რა თქმა უნდა, სექციურად 
მიდის. ხშირად იმართება კონ-
ფერენციები ფაკულტეტების 
მიხედვით, სულ ახლახან, 2013 
წლის 11 დეკემბერს ჩატარდა 
ჩვენი უნივერსიტეტის მედიცი-
ნის სკოლის მიერ ორგანიზე-
ბული სტუდენტთა უნივერსი-
ტეტთაშორისი კონფერენცია 
თემაზე: „მოწევა - რისკი ჯანმ-
რთელობისთვის“. კონფერენ-
ციაში მონაწილეობა მიიღეს 
გრიგოლ რობაქიძის სახელო-
ბის უნივერსიტეტის, თბილი-
სის სახელმწიფო სამედიცინო 
უნივერსიტეტისა და სხვა სა-
განმანათებლო დაწესებულე-
ბების სტუდენტებმა. ასეთი 
შეხვედრები ხშირად იმართება. 
ჩვენ ვცდილობთ, აქედანვე მი-
ვაჩვიოთ სტუდენტები სამეცნი-
ერო მუშაობას.

– გეგმავთ თუ არა 2014 
წელს საერთაშორისო კონტაქ-
ტების გაღრმავებას ან სხვა 
სიახლეებს?

– ჩვენ მუდამ ვცდილობთ, 
რომ სიახლე შევთავაზოთ ჩვენს 
სტუდენტებს, ყოველთვიურად 
ახალ-ახალ ორგანიზციებთან 
ვაფორმებთ ხელშეკრულებებს, 
სხვადასხვა ქვეყნის უნივერ-
სიტეტებთან ვამყარებთ ურ-
თიერთობას და, რა თქმა უნდა, 
ამ მხრივ არც 2014 წელი იქნება 
გამონაკლისი.

საუბარი ჩაიწერა 
თეა ღვინაძემ

– რატომ გადაწყვიტეთ ალ-
მამატერში სწავლა? ეს ვინმეს 
რჩევამ განაპირობა თუ პირადი 
გადაწყვეტილება იყო?

– ალმამატერში 2001 წელს 
ჩავირიცხე. იყო პერიოდი, რო-
დესაც განათლების სისტემაში 
ჯერ კიდევ პოპულარული იყო 
ჩაწყობები და კორუფცია, ხოლო 
განათლება, რომელიც სკოლაში 
გვქონდა მიღებული, მაინც და 
მაინც ბევრის მომცემი არ იყო.

ალმამატერში სრულიად შემ-
თხვევით, ღია კარის დღეზე მოვ-
ხვდი. მაშინ არც კი მიფიქრია ამ 
უნივერსიტეტში სწავლაზე, მით 
უმეტეს ჟურნალისტიკის ფაკულ-
ტეტზე. მაშინ ოჯახის გავლენის 
გამო სხვა გეგმები მქონდა, მინ-
დოდა, მესწავლა იურისპრუდენ-
ცია, ეკონომიკა, ის პროფესიები, 
რომლებიც მაშინ ძალიან პოპუ-
ლარული და შემოსავლიანი იყო. 
შემდეგ ისე მოხდა, რომ ჟურნა-
ლისტიკამ ძალიან მიმიზიდა, და-
ვინტერესდი და დავესწარი ღია 
კარის დღეს. როგორც აღმოჩნდა, 
ჩემი ატესტატის კარგი ნიშნების 
გამო ალმამატერში გამოცდების 
ჩაბარების გარეშე მიმიღეს.

– რომელ ლექტორს გამო-
არჩევდით და რატომ?

– ჩემთვის ძალიან დასამახ-
სოვრებელი იყო თემურ ფაფე-
რაშვილთან ურთიერთობა. რაც 
ყველაზე მეტად მეხმარება წარ-
მატებაში, ეს არის ის, რაც ალ-
მამატერში სწავლის პერიოდში 
თემურმა მომცა, ამიტომ, მგონია, 
რომ სტუდენტებისთვის სატელე-
ვიზიო სახელოსნო ძალიან მნიშვ-
ნელოვანია. ეს იყო ის ადგილი, 
სადაც უშუალო შეხება მქონდა 
ჩემს პროფესიასთან. კამერა, სა-
მონტაჟო, მქონდა ყველაფერი ის, 
რაც მჭირდებოდა პრაქტიკის გა-
სავლელად. ასევე გამოვარჩევდი 
ხათუნა კაჭარავას, ის არის იშ-
ვიათი პროფესიონალი, კარგი 
გემოვნების ადამიანი. უნივესი-
ტეტში სწავლის პერიოდში ინტე-
ლექტუალურ კინოს გავეცანი. 
მისი დამსახურებაა ის, რომ კინე-
მატოგრაფიაში კარგი გემოვნება 
ჩამომიყალიბდა.

– რა კრიტერიუმების მიხედ-
ვით შეგარჩიათ და დაგტოვათ 
ბატონმა თემურმა სატელევიზიო 
სახელოსნოში?

– სიმართლე რომ გითხრათ, 
არ ვიცი. თავიდან ბევრნი ვიყა-
ვით, თუმცა საბოლოოდ ოთხი 
თუ სამი ბავშვი დავრჩით. თე-
მურს თავისი სელექციის მეთო-
დები აქვს.

– ალმამატერში მიღებულ-
მა ცოდნამ განაპირობა თუ არა 
თქვენი პროფესიული განვითა-
რება?

– რასაკვირველია, ალმამა-
ტერში მიღებულმა ცოდნამ დიდ-
წილად განსაზღვრა წარმატება. 
ჩვენ გვქონდა ყველა ის პირობა, 

რაც ცოდნის მიღებისთვის სტუ-
დენტს სჭირდება. უნივერსიტე-
ტი აღჭურვილი იყო უახლესი 
კომპიუტერული ტექნიკით, რაც 
მაშინ საკმაოდ იშვიათი იყო. ასე-
ვე უნივერსიტეტს ჰქონდა კარგი 
ბიბლიოთეკა, როგორც აღვნიშნე, 
თეორიულ სწავლასთან ერთად 
გვქონდა საშუალება, პრაქტიკაც 
გაგვევლო. უნივერსიტეტში ყო-
ველთვის იყვნენ მოწვეული სა-
უკეთესო ლექტორები. ასე რომ, 
ალმამატერი არის ის უნივერ-
სიტეტი, რომლის დამთავრების 
შემდეგაც სტუდენტი ნამდვილი 
პროფესიონალი ხდება.

– თქვენი აზრით, რა არის სა-
ჭირო იმისთვის, რომ ადამიანმა 
წარმატებას მიაღწიოს?

– ჩემი აზრით, ბევრი წვრილ-
მანია, მათ შორის მიზანდასახუ-
ლობა. ზუსტად უნდა იცოდე, რა 
გინდა, სად ხედავ შენს თავს იმი-
ტომ, რომ ჟურნალისტიკას აქვს 
მრავალი მიმართულება, მათ შო-
რის არის: ტელევიზია, პრესა, რა-
დიო, ახლა უკვე ვებიც. საბოლოო 
ჯამში ერთი კონკრეტული საქმე 
უნდა აკეთო. ასევე მნიშვნელო-
ვანია ნიჭი, მონდომება, შრომის-
მოყვარეობა, ამბიცია.

მე არასდროს მქონია იმის 
ამბიცია, რომ ტელევიზიაში ვი-
მუშავებდი, არასდროს მიფიქ-
რია ამაზე. რადგან ვსწავლობდი 
სახელოსნოში, მეგონა უფრო 
კინოდოკუმენტალისტიკის ან 
რეჟისურის მიმართულებით წა-
ვიდოდი, ასევე ვეუფლებოდი 
ოპერატორობას, მოკლედ ყველა-
ფერზე ვფიქრობდი გარდა ეკრან-
ზე გამოჩენისა.

– რას ურჩევდით იმ სტუდენ-
ტებს, რომლებიც ჩვენს უნივერ-
სიტეტში ჟურნლისტიკის ფაკულ-
ტეტზე სწავლობენ?

– ვურჩევ, რომ იკითხონ ბევ-
რი, ნახონ ბევრი კარგი ფილმი, 
ისწავლონ სახელოსნოში, და-
ისახონ მიზანი და ისინი აუცი-
ლებლად მიაღწევენ სასურველ 
შედეგს.

– დღეს თქვენ გადაცემა „პა-
ნორამა“ მიგყავთ, როგორ მოხვ-
დით ტელეკომპანია „იმედში“?

– მეოთხე კურსის ბოლოს 
უკვე რადიო „ იმედში“ ვმუშაობდი 
და სწორედ ამ პერიოდში დამ-
ყარებული კონტაქტების მეშვე-
ობით აღმოვჩნდი „ტელეკომპანია 
იმედში“. დღეს მიმყავს გადაცემა 
„პანორამა“. ძალიან მომწონს ის 
საქმე, რასაც ეხლა ვაკეთებ. უშუ-
ალოდ ვმონაწილეობ სიუჟეტების 
გაკეთებაში. ეს ბევრად სჯობია 
საინფორმაციო გადაცემის წაყ-
ვანას, რადგან საინფორმაციოს 
წაყვანის დროს ის ნეგატიური 
ინფორმაცია, რასაც ავრცელებ, 
უშუალოდ მოქმედებს წამყვანის 
ხასიათზე.

მარიამ დემეტრაშვილი

almamateridan „imedamde“ saerTaSoriso ganaTleba –  
saerTaSoriso karierisTvisჟურნალისტმა სოსო კაციტაძემ გრიგოლ რობაქიძის სა-

ხელობის უნივერსიტეტი 2005 წელს დაამთავრა. სწავლის 
პარალელურად რადიო „იმედში”, შემდეგ კი ტელეკომპანია 
„იმედში” მუშაობდა. სოსომ საუბრის დროს აღნიშნა, რომ 
მისი წარმატების ერთ-ერთი საფუძველი ჩვენს უნივერსი-
ტეტში მიღებული ცოდნაა. რა გზა გაიარა სოსო კაციტაძემ 
ჩვენი უნივერსიტეტიდან „იმედის“ ტელევიზიამდე, ამას 
მასთან ინტერვიუში გაიგებთ.

ჩვენს უნივერსიტეტში არსებობს საერთაშორისო 
ინტეგრაციის ცენტრი, რომელიც რეგულარულ კონტაქტს 
ამყარებს უცხოეთის საგანმანათლებლო-კვლევით 
ცენტრებთან და ხელს უწყობს სტუდენტთა საერთაშორისო 
მობილობის პროცესის განხორციელებას. ცენტრი 
მრავალმხრივი საქმიანობით არის დაკავებული – 
ამზადებს და აქვეყნებს ინფორმაციას მიმდინარე 
საერთაშორისო საგანმანათლებლო, სამეცნიერო და სხვა 
სახის პროგრამების შესახებ, მოიძიებს ინფორმაციას 
საერთაშორისო ფორუმების შესახებ და ხელმისაწვდომს 
ხდის მას თანამშრომელთა და სტუდენტთათვის, ხელს 
უწყობს უნივერსიტეტში სხვადასხვა სახის საერთაშორისო 
კონფერენციების ჩატარებას და ა. შ. უფრო დეტალური 
ინფორმაციის მისაღებად ჩვენ რექტორის მოადგილეს და 
ამ ცენტრის ხელმძღვანელს, ქალბატონ ნინო ქემერტელიძეს 
გავესაუბრეთ.
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almamateri

ვერსიტეტისა და მედიის წარმო-
მადგენლები. 

ლანა კუკავა

ჩვენი ჯგუფელი ლიკა კვა-
რაცხელია ერასმუსის პროექ-
ტის ერთ-ერთი გამარჯვებუ-
ლია. 2013 წლის აგვისტოში 
ის შვედეთში გაემგზავრა და 
ახლა მალმოს უნივერსიტეტში 
ევროპისმცოდნეობის ფაკულ-
ტეტზე სწავლობს. მანამდე 
ის ჟურნალისტის პროფესიას 
ეუფლებოდა. ლიკა შვედეთში 3 
წლით წავიდა და უმაღლეს სას-
წავლებელს იქ დაამთავრებს. 
პროექტის ფარგლებში უცხო 
ქვეყანაში ცხოვრებასა და მი-
ღებულ გამოცდილებაზე მეტი 
ინფორმაციის მისაღებად სკა-
იპის მეშვეობით თავად ლიკას 
გავესაუბრეთ.

– ლიკა, როგორ გაიგე 
ერასმუსის პროგრამის შესა-
ხებ?

– ერასმუსი ერთ-ერთი 
ყველაზე ცნობილი და პოპუ-
ლარული პროგრამაა ახალგაზ-
რდებში. სოციალურ ქსელებში 
თუ ბლოგებზე ხშირად ვხვდე-
ბოდი ინფორმაციას მიმდინარე 
თუ დაგეგმილი პროექტების 
შესახებ. პირადად მე ერასმუს 
მუნდუსის შესახებ რობაქიძის 
უნივერსიტეტის კორპუსში 
განთავსებული საინფორმაციო 
პოსტერიდან შევიტყვე და გადა-
ვწყვიტე, მიმეღო მონაწილეობა.

– რატომ მაინცდამაინც 
შვედეთი?

– ყოველთვის დაინტერე-
სებული ვიყავი სკანდინავიით 
და ევროპული კულტურით, 
მქონდა ინფორმაცია მათი 
წარმატებული ეკონომიკური, 
საგანმანათლებლო და სოცი-
ალური რეფორმების შესახებ. 
არჩევანი პოლონეთსა და შვე-
დეთს შორის უნდა გამეკეთე-
ბინა და მე სწორედ ამ უკანასკ-
ნელს მივანიჭე უპირატესობა.

– კმაყოფილი ხარ თუ არა 
შენი არჩევანით და მოგწონს 
თუ არა მალმოს უნივერსი-
ტეტში არსებული სწავლების 
მეთოდები?

– შვედური საგანმანათ-
ლებლო სისტემა რადიკალუ-
რად განსხვავდება ქართუ-
ლისაგან. აქცენტი კეთდება 
პრაქტიკულ სწავლებაზე. ლექ-
ტორები ძალიან მეგობრულები 
და უშუალოები არიან. მიუხედა-
ვად მაღალი აკადემიური სტან-
დარტებისა, ისინი უპირატესო-
ბას ადამიანურ ურთიერთობებს 
ანიჭებენ, არ გვზღუდავენ და 
ცდილობენ, მაქსიმალურად 
გაგვიადვილონ ახალ გარემოში 
ადაპტირება. საგნები ისწავლე-
ბა თანმიმდევრულად ( თითო ან 
ორი საგანი თვენახევრის გან-
მავლობაში), რაც, ინტენსიური 
სემინარებისა და სხვა აქტივო-
ბების მიუხედავად, მათ შეს-
წავლას ამარტივებს. ლექციები 
ყოველდღე არ გვაქვს, მაგრამ 
მაინც ძალიან ბევრი სამეცადი-
ნო მაქვს ხოლმე. 

– გაგიჭირდა ახალ გარე-
მოსთან შეგუება?

– რა თქმა უნდა, გამიჭირ-
და. დასაწყისში იყო გარკვეული 
ბარიერები, რაც თან ახლავს 
ახალ გარემოში ადაპტირებას. 
მქონდა გარკვეული პრობ-
ლემები უცხო ენასთან, უცხო 
კულტურასთან დაკავშირებით, 
მაგრამ თამამად შემიძლია 
ვთქვა, რომ დღეისათვის თავს 
კარგად ვგრძნობ, ინგლისურ 
ენაზე სწავლასაც შევეჩვიე. ამ 
ხუთი თვის განმავლობაში ბევ-
რი კარგი ადამიანი გავიცანი და 
ბევრი სასიამოვნო თავგადასა-
ვალი გადამხდა თავს.

– როგორია პროექტის ფი-
ნანსური ასპექტები?

– პროექტის ფარგლებში 
სრულად ფინანსდება მგზავ-
რობა და დაზღვევა. გვაქვს 
ყოველთვიური სტიპენდია, 
რომლითაც საცხოვრებლის, 
კვებისა თუ სხვა ხარჯები უნდა 
დავფაროთ.

– შენ ახლა მარტო ცხოვ-
რობ?

– მეგობრებთან ერთად 
ვცხოვრობ. ბინა ვიქირავეთ მე, 
ქართველმა ბიჭმა, რომელიც 
ამავე პროგრამით არის ჩამო-
სული და უკრაინელმა გოგო-
ნამ, რომელიც მაგისტრატურა-
ში სწავლობს.

– არ გიჭირს ორ უცხო 
ადამიანთან ერთად ცხოვრება?

– მათთან ერთად ცხოვრე-
ბა არ არის რთული, კარგად 
ვუგებთ ერთმანეთს. ჩხუბისთ-
ვის დრო არც გვრჩება, ყველა 
თავის ოთახში ზის და მეცადი-
ნეობს.

– როგორია შენი ერთი ჩვე-
ულებრივი დღე მალმოში?

– მალმო წყნარი, პატარა 
ქალაქია. უნივერსიტეტი ჩვენი 

სახლიდან 5 წუთის სავალზეა, 
ამიტომ დიდ დროს არ ვანდო-
მებთ დილაობით სამზადისს. 
ჩემი ყოველი დილა იწყება 
იმაზე ფიქრით, რომ საშინაო 
დავალების შესრულებისთ-
ვის სულ უფრო ნაკლები დრო 
მრჩება, ამიტომ, ვსაუზმობ და 
ყავის ჭიქით ხელში ბიბლიოთე-
კაში მივდივარ სამეცადინოდ, 
ნახევარ დღეს იქ ვატარებ. თუ 
ლექციები მაქვს, მაშინ უნივერ-
სიტეტში გავრბივარ. საღამოს 
სახლში მეგობრებს ველოდები 
და მერე მორიგი სემინარისთ-

ვის ვემზადებით ან ვისვენებთ. 
ის, რომ ბევრი უცხოელი მეგო-
ბარი მყავს, აქ ყოფნას უფრო 
საინტერესოს ხდის. განტვირ-
თვის მიზნით ხშირად ვერთო-
ბით.

– როგორ ერთობით?
– დავდივართ ბარებში, 

პაბებში, კონცერტებზე. ჩვენს 
სახლში ხშირად რამდენიმე 
ათეული ადამიანი იკრიბება. 
ვუსმენთ მუსიკას. მეგობრებს 
მოაქვთ ინსტრუმენტები. ისი-
ნი უკრავენ, ჩვენ კი ვმღერით 
და ვცეკვავთ. ხანდახან ვაწ-
ყობთ ვახშმის საღამოებს, მა-
გალითად, ერთ დღეს მხოლოდ 
ქართულ კერძებს ვამზადებთ, 
მეორე დღეს – გერმანულს, უკ-
რაინულს, ესპანურს და ა. შ.

– ქართველ მეგობართან 
ერთად ცხოვრება უცხო ქვეყა-
ნაში ყოფნას არ გიადვილებს?

– მე აქ ბევრი მეგობარი შე-
ვიძინე, რომლებიც სხვადასხვა 
ქვეყნიდან არიან. მაგალითად, 
ვმეგობრობ გერმანელ, ესპა-
ნელ, ინგლისელ, ფრანგ, რუს 
და, რა თქმა უნდა, შვედ გოგო-
ნებთან, თუმცა ქართველი მე-
გობარი მაინც სულ სხვაა. მისი 

საქართველოში საინტერესო 
და კვალიფიციური ავტორების 
მიერ შედგენილი სახელმძღვანე-
ლოები სერიოზულ პრობლემას 
წარმოადგენს. სწორედ ამიტომ, 
ჩვენმა უნივერსიტეტმა არაერ-
თი სახელმძღვანელო გამოსცა 
უნივერსიტეტის პროფესორ-
მასწავლებელთა ავტორობითა 
თუ რედაქტორობით. ერთ-ერთი 
მათგანია „მენეჯმენტის კულ-
ტურა“. იგი 2013 წელს გამოიცა 
პროფესორ ნინო იმნაიშვილისა 
და მარინა თაქთაქიშვილის რე-
დაქტორობით. ეს წიგნი დამხ-
მარე სახელმძღვანელოა იმ 
სტუდენტებისათვის, რომლე-

გსურს, მოინახულო რო-
მელიმე ქალაქი, მაგრამ მხო-
ლოდ კვების და მგზავრობის 
თანხა გაქვს? გსურს, გაიც-
ნო ადამიანები, რომლებმაც 
უკეთ იციან ეს ქალაქი და 
მისი ღირსშესანიშნაობები? 
მაშინ hospitalityclub.org და 
couchsurfing.org იდეალური 
ვარიანტია ამ სურვილების 
ასასრულებლად.

თუ შენ იმ ადამიანთა შორის 
ხარ, რომლებსაც მოგზაურო-
ბა, ახალი თავგადასავლები 
და გამოცდილების მიღება 
სურთ, მაშინ მოგზაურთათვის 
განკუთვნილი სოციალური 
ქსელები შენთვის საინტერესო 
იქნება.

ეს სოციალური ქსელები 
ერთნაირი პრინციპით მუშა-
ობენ. შენ ქმნი ექაუნთს, შეგ-
ყავს გარკვეული სახის პირადი 
ინფორმაცია. წერ შენი ცხოვ-
რების, ჰობის და ინტერესების 
შესახებ.

hospitalityclub.org და 
couchsurfing.org – ეს ის ორი 
ძირითადი საიტია, რომელთა 
მეშვეობითაც მოგზაურო-
ბისას შეგიძლია ცხოვრების 
ხარჯი არ გაითვალისწინო, 
გადასახადი მხოლოდ ერთია – 
ემოციებისა და შთაბეჭდილე-
ბების გაცვლა იმ ადამიანთან, 
რომელმაც საკუთარ სახლში 
ადგილი დაგითმო და გმასპინძ-
ლობს.

მოგზაურებში განსაკუთ-
რებული პოპულარობით სარ-
გებლობს სოციალური ქსელი 
hospitalityclub.org. საიტზე 
შესვლისთანავე წარწერა 
აზუსტებს ამ ქსელის ძირითად 
თავისებურებებს: 

„შეუერთდი სტუმართმოყ-
ვარეთა ყველაზე დიდ ონლაინ-
ქსელს და იპოვე უფასო საც-
ხოვრებელი, როდესაც უცნობ 
ქალაქს სტუმრობ. ჩვენთან არ 
არის ვალდებულებები, შენ არ 
გევალება მასპინძლის საკუ-
თარ ქვეყანაში დაპატიჟება. 
რეგისტრაციაც უფასოა და 
ჩვენ მოხარულები ვიქნებით 
თუ შენ ამ დიდი ოჯახის წევრი 
გახდები“.

hospitalityclub.org-ის შემქ-
მნელები ფიქრობენ, რომ ეს 
სოციალური ქსელი კარგი სა-
შუალებაა კულტურათა გაცვ-
ლისა და მსოფლიოში მშვიდო-
ბის პოპულარიზაციისათვის.

კარგი მასპინძლობა ან 
სტუმრობა დადებითად აისა-
ხება თქვენს პროფილზე. 
ყველა მომხმარებელს აქვს 
რეიტინგი, რომელიც ყოველი 
წარმატებული და საინტერე-
სო დღეების შემდეგ უფრო და 
უფრო იმატებს. რაც შემდგომ-
ში თქვენს პერსონას სტუმრი-
სათვის ან მასპინძილისათვის 
უფრო მიმზიდველს ხდის და 
შანსიც, რომ უცხო ქალაქში 
უფასო საცხოვრებელი ადგი-
ლი ნახოთ, ერთიორად იზრ-
დება.

დღეს „სტუმართმოყვარეთა 
კლუბში“ 328630 ადამიანია გა-
წევრიანებული მსოფლიოს 207 
ქვეყნიდან.

კლუბის შექმნის იდეა 2000 
წლის 11 იანვარს, გერმანიის 
ქალაქ კობლენცში მცხოვრებ 
ვეიტს გაუჩნდა.

„ღამის 6 საათზე ჩემს 
ოთახში სიგარეტს ვეწეოდი და 
ვფიქრობდი, როგორ მომეხერ-

ხებინა და შემექმნა სივრცე, სა-
დაც კეთილი და გულისხმიერი 
ადამიანები ერთმანეთს და-
უკავშირდებოდნენ. წამიერად 
მივხვდი, რომ ამის საუკეთესო 
საშუალება იქნებოდა პორ-
ტალი, რომლის მეშვეობითაც 
ადამიანები ერთმანეთს უფა-
სოდ დაუთმობდნენ საცხოვ-
რებელ ფართს გარკვეული 
დროით, რაც ადამიანური ურ-
თიერთობების და კულტურა-
თა გაცვლის კარგი საშუალება 
იქნებოდა“, – იხსენებს საიტის 
შემქნელი.

სტუმარს შეუძლია, დეტა-
ლურად გამოიკითხოს საცხოვ-
რებელი პირობები, ადგილი, 
სადაც ის დაიძინებს, რომელიც 
შესაძლოა იყოს ცალკე ოთახი 
ან დივანი მისაღებში.

შემდეგი ნაბიჯი კი უკვე მი-
სამართის გაგება და ვიზიტის 
დროის შეთანხმებაა.

როგორც წესი, ორივე 
მხარე ცდილობს, მეორეს 
ასიამოვნოს, ამიტომ რეკო-
მენდებულია იმ პერიოდის 
განმავლობაში, რომელსაც 
თქვენ ერთად გაატარებთ, 
მაქსიმალურად მოახდინოთ 
თქვენი ქვეყნის კულტურის 
პოპულარიზაცია, რაც შეიძ-
ლება, სამზარეულოში ტრადი-
ციული კერძის მომზადებაში 
გამოიხატებოდეს.

მეორე და შედარებით ახა-
ლი ვებ-გვერდია couchsurfing.
org, რომელიც დღეს მილიონო-
ბით ადამიანს აერთიანებს. ეს 
ქსელი არ არის ორიენტირებუ-
ლი შემოსავალზე და, წინა ვებ-
გვერდის მსგავსად, მთავარი 
მიზანი უფასო საცხოვრებლის 
მოძებნა და კულტურათა პო-
პულარიზაციაა.

საიტის მოხმარების წესი 
არაფრით განსხვავდება სხვა 
სოციალური ქსელებისგან. სა-
ჭიროა შექმნა ექაუნთი, შეიყვა-
ნო ინფორმაცია შენს შესახებ 
და სურვილისამებრ ატვირთო 
ფოტო.

ვებ-გვერდზე დარეგისტრი-
რება მხოლოდ ერთხელ არის 
შესაძლებელი, ეს კი იმიტომ 
კეთდება, რომ დაცული იყოს 
მომხმარებელთა უსაფრთ-
ხოება. ორ ადამიანს შორის 
კომუნიკაცია ვებ-გვერდზევე 
ხდება, საუბრის ასლი კი ინახე-
ბა კვლავ უსაფრთხოების ზო-
მებიდან გამომდინარე.

Hospitality Club და Couch 
Surfing ყოველდღიურად 
ათასოებით ადამიანს ეხმა-
რება უფასო საცხოვრებ-
ლის პოვნაში. ამასთან, ის 
ნაცნობების და მეგობრების 
შესაძენად კარგი საშუალე-
ბაა, რომელიც საბოლოოდ 
წვლილს შეიტანს ისეთი სამ-
ყაროს ჩამოყალიბებაში, რო-
მელშიც სხვებს ეხმარებიან 
და სამაგიეროდ არაფერს 
ითხოვენ.

ლუკა ხაჩიძე

ufaso sacxovrebeli 
mogzaurobis moyvarulTaTvis

lika kvaracxelia
malmodan (SvedeTi)

axali saxelmZRvanelo almamaterisgan

აქ ყოფნა ყველაფერს მიადვი-
ლებს. ჩვენ ერთ ფაკულტეტ-
ზე ვსწავლობთ, დავალებებს 
ერთად ვამზადებთ და ის ზო-
გადად ყველა საკითხის გადა-
წყვეტაში მეხმარება. მე ცოტა 
გაფანტული ვარ, ის უფრო მო-
წესრიგებულია. 

– რა იყო მალმოში პირვე-
ლი, რამაც გაგაოცა?

– პირველი შოკი იყო ის, 
რომ საღამოს 10 საათის შემ-
დეგ არ შეიძლება შხაპის მი-
ღება და ზოგადად ხმაური. 
ხმაურის გამო ერთხელ მეზობ-
ლებმა გვიჩივლეს და 250 ევ-
როთიც დაგვაჯარიმეს.

– ამ ხუთი თვის განმავლო-
ბაში სადმე იმოგზაურე?

– ესპანელ მეგობრებთან 
ერთად ვიყავი ქალაქ ლუნდ-
ში და დანიაში, კოპენჰაგენში. 
ძალიან კარგი იყო, ბევრი საინ-
ტერსო და ლამაზი ადგილი ვნა-
ხეთ. 

– გქონდა რამე სურვილი 
ან ოცნება, რომელიც შვედეთ-
ში აისრულე?

– სკანდინავიაში ცხოვრება 
ჩემი ოცნება იყო. სულ მინდო-
და, განათლება მიმეღო ისეთ 
ადგილას, სადაც თითოეულ 
სტუდენტში ხედავენ პოტენ-
ციალს და მათი და მასწავლებ-
ლების უფლებები თანაბარია. 
ასევე მინდოდა, ბევრი უცხო-
ელი მეგობარი მყოლოდა და 
იმ განათლების სისტემის ნაწი-
ლი გავმხდარიყავი, რომელიც 
მალმოშია. რაც მინდოდა, ამის-
რულდა.

– დარწმუნებული ვარ, 
ოჯახი და მეგობრები ძალიან 
გენატრება...

– ჩემები მართლა ძალიან 
მენატრებიან. ყოველ დღე ვე-
კონტაქტები ტელეფონის ან ინ-
ტერნეტის საშუალებით და ეს 
უფრო მიადვილებს ნოსტალ-
გიას, მაგრამ მაინც ძალიან მი-
ჭირს. მათ ვუყვები ყველაფერს, 
რაც აქ ხდება, ვგრძნობ მათ 
მხარდაჭერას და ესაა ჩემი სტი-
მული. ახალი წლის პერიოდი 
განსაკუთრებით რთული იყო.

– როდის აპირებ ჩამო-
სვლას?

– ზაფხულში აუცილებლად 
ჩამოვალ, ალბათ ორი თვით.

– და ბოლოს, რას ურჩევ 
მათ, ვინც ერასმუსის პროექტ-
ში იღებს მონაწილეობას?

– პროექტში მონაწილე 
ქართველებს ვურჩევ, რომ 
მაქსიმალურად მეტ ადამიანს 
დაუმეგობრდნენ, ბოლომდე 
გახსნან საკუთარი პოტენცი-
ალი, როგორც სწავლის მხრივ, 
ასევე პირად ურთიერთობებში. 
შვედეთი და ზოგადად სკანდი-
ნავია ძალიან საინტერესო, მრა-
ვალფეროვანი და პოზიტიური 
ადგილია და ეს მათ ბრწყინვა-
ლე შესაძლებლობებს აძლევს. 
აქ მართლა ძალიან კარგია.

ესაუბრა თეა ღვინაძე

ბიც მენეჯმენტის საფუძვლებს 
ეუფლებიან. სახელმძღვანელოს 
ძირითადი მიზანია, გახდეს 
ერთგვარი გზამკვლევი ისეთი 
რთული და დინამიური დარგობ-
რივი მეცნიერების შესწავლაში, 
როგორიცაა ზოგადი მენეჯმენ-
ტი და კერძოდ მისი ერთ-ერთი 
ძირითადი შემადგენელი – მე-
ნეჯმენტის კულტურა. ნაშრომი 
შედგება პრაქტიკული და თე-
ორიული ნაწილებისაგან.

თეორიულ ნაწილში განხი-
ლულია ძირითადი თემები: კულ-
ტურის, ბიზნესისა და მენეჯმენ-
ტის ურთიერთმიმართება; მე-
ნეჯმენტის რაობა და მისი მნიშვ-

ნელობის ზრდა XXI საუკუნეში; 
მენეჯმენტის ევოლუცია; ორგა-
ნიზაციის კულტურა; მენეჯერის 
როლი ორგანიზაციის მართვაში; 
მენეჯერის ურთიერთობის კულ-
ტურა; დროის მენეჯმენტი და 
სხვა.

პრაქტიკული ნაწილი მო-
იცავს სავარჯიშოებს, სხვადას-
ხვა სიტუაციურ ანალიზს და 
სასარგებლო რეკომენდაციებს. 
ის დაეხმარება სტუდენტს თე-
ორიული ცოდნის გაღრმავებაში.

მარტში ჩვენს უნივერსი-
ტეტში ამ წიგნის პრეზენტაცია 
გაიმართება, რომელზეც მოწვე-
ული იქნებიან სხვადასხვა უნი-
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რით უნდა იყოს გამორჩეული 
სტუდენტისათვის სასურველი 
ქა ლაქი? ეს შეიძლება დამოკი-
დებული იყოს მაცხოვრებლებზე 
ან აკადემიურ რესურსებზე. იქ-
ნებ, თქვენ უპირატესობას ღამის 
ცხოვრებას ანიჭებთ ან სულაც 
იაფი საცხოვრებელი და ხელმი-
საწვდომი ფასები გსურთ. 

სტუდენტებისათვის საუკე-
თესო ქალაქების დასადგენად 
„QS Best Student Cities“-მა ჩამო-
აყალიბა 14 კრიტერიუმი, რო-
მელთაგანაც 5 მთავარია გამო-
ყოფილი:

უნივერსიტეტების რეიტინგი;
სტუდენტთა ურთიერთობები;
ცხოვრების დონე და ხარისხი;
დასაქმების რეიტინგი;
ხელმისაწვდომობა.
თითოეული ქალაქი ყოველ 

კატეგორიაში 100-ბალიანი სის-
ტემით შეფასდა და, საბოლოოდ, 
სტუდენტთათვის მსოფლიოს 10 
საუკეთესო ქალაქი გამოვლინდა.

1.პარიზი 
უკვე მეორე წელია, რაც საფ-

რანგეთის დედაქალაქი პირველ 
ადგილზეა. QS-მა პარიზის 17 
უნივერსიტეტი შეაფასა. აქ ცხოვ-
რება საკმაოდ ძვირია, მაგრამ ეს 
დაბალანსებულია სწავლის და-
ბალი გადასახადით. ცხოვრების 
დონე და ხარისხი საკმაოდ მაღა-
ლია. რაც შეეხება დასაქმებას, 
უმაღლესი სასწავლებლის კურს-
დამთავრებულებზე ძალიან დიდი 
მოთხოვნაა და მათი უმეტესობა 
ადვილად პოულობს სამუშაოს. 
სტუდენტებისთვის ეს ქალაქი 
ნამდვილი სამოთხეა.

2. ლონდონი
ინგლისის დედაქალაქი ორგ-

ზის მეორეადგილოსანია. იმ 18 
უნივერსიტეტისგან, რომლებიც 
სიაში მოხვდა, ორი მსოფლიოს 
საუკეთესო უნივერსიტეტებს 
შორისაც არის. ლონდონი კიდევ 
ერთ კომპონენტში ლიდერობს – 
აქ დასაქმების ხარისხი საკმაოდ 
მაღალია. მიუხედავად იმისა, რომ 
ლონდონი ოთხ გამარჯვებულ 
ქალაქს ცხოვრების დონით ჩამო-
რჩება, ის რეიტინგს მაინც ინარ-
ჩუნებს განათლების ხარისიხით, 
გასაოცარი კულტურით, საინტე-
რესო და მრავალფეროვანი ღამის 
ცხოვრებით. 

3. სინგაპური
წინა გამოკითხვის შედეგებით, 

ის მეცხრე ადგილზე იყო, ახლა კი 
მესამე ადგილზე გადაინაცვლა. 
მიუხედავად იმისა, რომ გამო-
კითხვაში ქალაქის მხოლოდ ორი 
უნივერსიტეტი იყო, მისი რეპუტა-
ცია მაინც მაღალია. სინგაპურის 
მცირე და მჭიდროდ დასახლებულ 
მოქალაქეთა დაახლოებით 42 
პროცენტი უცხოელი გახლავთ. 

დასაქმების თვალსაზრისით და 
ცხოვრების ხარისხით ის უმაღ-
ლეს შეფასებებს იღებს.

4. სიდნეი
ქალაქი ცნობილია ნავსადგუ-

რებითა და ულამაზესი ხედებით, 
საოპერო თეატრითა და ახლომ-
დებარე პლაჟებით. სიდნეიმ ყველა 
კატეგორიაში მაღალი შეფასებები 
მიიღო, გარდა საყოფაცხოვრებო 
ხელმისაწვდომობისა. საშუალო 
სწავლის გადასახადი აქ ლონდო-
ნისაზე ბევრად მაღალია. 

5. მელბურნი
მეხუთე ადგილზე თავისი 7 

უნივერსიტეტით მელბურნია. ის 
რეიტინგით ოდნავ ჩამოუვარდება 
სიდნეის. ავსტრალიის ეს ქა-
ლაქი გამოირჩევა სტუდენტთა 
ურთიერთობებით, მიმზიდველი 
ამინდით, ბევრი პლაჟითა და საინ-
ტერესო ღამის ცხოვრებით.

5. ციურიხი
შვეიცარიის ყველაზე დიდი ქა-

ლაქი მეხუთე ადგილს მელბურნ-
თან იყოფს. წინა გამოკითხვასთან 
შედარებით მან ორი ადგილით 
წინ გადაინაცვლა. ქალაქი ინფ-
რასტრუქტურის თვალსაზრისით 
ერთ-ერთი საუკეთესოა, აქ იშვი-
ათად ხდება დანაშაული და, სხვა 
ქალაქებთან შედარებით, ცხოვრე-
ბაც საკმაოდ იაფია. მიუხედავად 
იმისა, რომ გამოკითხვაში ორი 
უნივერიტეტია დასახელებული, 
ციურიხი საკმაოდ მოთხოვნადი 
და ერთ-ერთი სრულყოფილი ქა-
ლაქია.

7. ჰონკონგი
ამ ქალაქმა წინა გამოკითხვის 

შემდეგ 12 ადგილით წინ გადა-
ინაცვლა და მეშვიდე ადგილზე 
გავიდა. ჰონკონგი ყველაზე ხელ-
მისაწვდომი ქალაქია, აქ ფასები 
ძალიან დაბალია, მაგრამ საცხოვ-
რებელია საკმაოდ ძვირი. ერთ-
ერთი ყველაზე მჭიდროდ დასახ-
ლებული და ხმაურიანი ქალაქის 
შვიდი უნივერსიტეტიდან სამი 

მსოფლიოს 40 საუკეთესო უნი-
ვერსიტეტებს შორისაა. 

8. ბოსტონი
მიუხედავად იმისა, რომ ის 

მესამედან მერვე ადგილზე გადა-
ვიდა, ბოსტონი მაინც რჩება 
ცნობილ და სტუდენტებისათვის 
საყვარელ ქალაქად. ბოსტონი 
მდიდარია კულტურული ნიმუშე-
ბით. აქ უხვადაა მსოფლიო კლასის 
ხელოვნების ნიმუშები. ვინაიდან 
და რადგანაც ამ ქალაქის უნივერ-
სიტეტების მიერ გაცემულ დიპ-
ლომებს დიდი ავტორიტეტი და 
ძალა აქვს, აქ დასაქმების ხარისხი 
ძალიან მაღალია და, გამოკითხვის 
შედეგების მიხედვით, ამ კუთხით 
მხოლოდ მეორე ადგილზე მყოფ 
ლონდონს ჩამოუვარდება. 

9. მონრეალი
მეცხრე ადგილზე მონრეალია. 

გამოკითხვაში ამ ქალაქის სამმა 
უნივერსიტეტმა მიიღო მონაწი-
ლეობა. მონრეალი გვთავაზობს 
სტუდენტთა განსაკუთრებული 
ურთიერთობებისა და მრავალე-
ნოვანი მოსახლეობის ერთობლი-
ობას. ის ბევრ საერთაშორისო 
მოვლენას მასპინძლობს, მათ 
შორის მონრეალის საერთაშორი-
სო ჯაზ-ფესტივალსა და Just for 
Laugh-ს, რომელიც მსოფლიოს 
ყველაზე მასშტაბური კომედიური 
ფესტივალია. 

10. მიუნხენი
წელს მიუნხენმა სამი ადგი-

ლით წინ წაიწია და მეათე ადგილ-
ზე გავიდა. გერმანიის მოწინავე 
ქალაქში ცხოვრების ხარისხი საკ-
მაოდ მაღალია. აქ ევროპის საუკე-
თესო უნივერსიტეტებში სწავლა 
მინიმალური გადასახადით არის 
შესაძლებელი. მიუნხენში ყო-
ველწლიურად ტარდება ძალიან 
ცნობილი ლუდის ფესტივალი – 
Oktoberfest, რომელიც დამსახუ-
რებულად სარგებლობს მაღალი 
რეპუტაციით.

 ირაკლი მაისურაძე

ბოლონიის უნივერსიტეტი უძ-
ველესია ევროპის უწყვეტად მოქ-
მედ უნივერსიტეტებს შორის. იგი 
იტალიის ულამაზეს ქალაქ ბოლო-
ნიაში მდებარეობს. მისი დაარსე-
ბის თარიღი დიდხანს უცნობი იყო, 
სანამ ისტორიკოსთა ჯგუფმა ჯო-
სუე კარდუჩის ხელმძღვანელობით 
მისი დაარსების ზუსტი დრო არ 
დაადგინა: 1088 წელი.

იმ პერიოდის ბოლონიაში, ისე-
ვე როგორც იტალიის სხვა ცენტ-
რებში, არსებობდა თავისუფალ 
ხელოვნებათა სკოლა, სადაც რი-
ტორიკა და რომაული სამართალი 
ისწავლებოდა. სამართალს აქ ას-
წავლიდა დიდი ენათმეტყველი და 
მეცნიერი ირნერიუსი. 

1088 წლიდან ირნერიუსი 
ბოლონიაში საჯარო ლექციების 
კითხვას იწყებს. სწორედ ამ მომენ-
ტიდან უყრიან საძირკველს ირნე-
რიუსის თანამოღვაწე მეცნიერები 
უნივერსიტეტს და პროფესორი 
ირნერიუსი მოღვაწეობას უკვე ბო-
ლონიის უნივერსიტეტის კედლებ-
ში აგრძელებს. ამ უნივერსიტეტის 
სამართლის კათედრას იგი გარდა-
ცვალებამდე ხელმძღვანელობდა. 
XII საუკუნისათვის ბოლონიის 
უნივერსიტეტმა დიდი ავტორი-
ტეტი და პოპულარობა მოიპოვა 
ევროპაში. ამაში დიდი წვლილი 
მიუძღვის გერმანიის იმპერატორს 
ფრიდრიხ I ბარბაროსას, რომე-
ლიც ამავე დროს ლომბარდიის 
მეფე იყო. იგი ბოლონიის უნივერ-
სიტეტს მფარველად მოევლინა.

სასწავლო პროცესთან ერთად, 
ბოლონიის უნივერსიტეტში მნიშვ-

ნელოვანი სამეცნიერო მუშაობაც 
მიდიოდა. ამ უმაღლეს სასწავლე-
ბელში სწავლა უაღრესად პრესტი-
ჟული იყო. აღსანიშნავია, რომ სხვა 
უმაღლესი სასწავლებლებისგან 
გა ნ სხვავებით, იქ მოხვედრა დამო-
კიდებული იყო არა მაღალ სოცი-
ალურ წარმომავლობაზე, არამედ 
სათანადო განათლების დონეზე. 
შესაბამისად, მნიშვნელობა არ 
ჰქონდა სტუდენტი არისტოკრა-
ტის შვილი იქნებოდა, თუ უბრალო 

საინტერესოა, რომ სიტყვა „უნი-
ვერსიტეტის“ წარმოშობა სწორედ 
ბოლონიის უნივერსიტეტს უკავ-
შირდება. 

2000 წლიდან ბოლონიის უნი-
ვერსიტეტს ლათინიზებური სახე-
ლი - “ალმა მატერ სტუდიორუმ” 
ეწოდა, რაც სწავლის დედაბოძს 
აღნიშნავს. 

ბოლონიის უნივერსიტეტის 
ბიბლიოთეკა მსოფლიოს ერთ-ერ-
თი უმდიდრესი საუნივერსიტეტო 
ბიბლიოთეკაა. 1735 წელს რომის 
პაპმა ბენედიქტე XIV-მ უნივერ-
სიტეტის ბიბლიოთეკას 25,000 
ნაბეჭდი ტომი და 450 ხელნაწერი 
შესწირა. 

დღეს ბიბლიოთეკა უნივერსი-
ტეტის ერთ მთლიან ფრთას იკა-
ვებს და მასში150-ზე მეტი სამუ-
შაო ადგილია.

ბოლონიის უნივერსიტეტი ევ-
როპის უნივერსიტეტთა გაერთი-
ანებების – უტრეხტის ქსელისა და 
ეუროპაეუმის წევრია. 1988 წელს 
ფართოდ აღინიშნა მისი დაარსე-
ბის 900 წლისთავი.

ბოლონიის უნვერსიტეტი და 
თავად ბოლონია უკავშირდება 
ბოლონიის პროცესს, რომელშიც 
დღეს ჩვენი უნივერსიტეტიცაა 
ჩართული. ეს პროცესი გულისხ-
მობს ევროპის ქვეყნების განათ-
ლების სისტემების დაახლოებასა 
და ჰარმონიზაციას.

ბოლონიის პროცესი უნივერ-
სიტეტების დიდი ქარტიით დაიწ-
ყო. ეს იყო პროცესის საპროგრამო 
დოკუმენტი, რომელიც სწორედ 
1988 წელს უძველესი უნივერსი-
ტეტის 900 წლისთავზე მიიღეს 
ბოლონიაში. ამ საპროგრამო დო-
კუმენტის შემუშავებაში 382-მა 
უნივერსიტეტმა მიიღო მონაწი-
ლეობა. 

საქართველო ბოლონიის პრო-
ცესს 2005 წლის მაისში შეუერთ-
და, ნორვეგიის ქალაქ ბურგენში 
გამართულ კონგრესზე. 

იმ პრინციპების დასაკმაყო-
ფილებლად, რომლებიც უნივერ-
სიტეტებმა მიზნად დაისახეს, 
საჭირო იყო თანამედროვე პირო-
ბების შესაფერისი ეფექტური სა-
შუალებების გამოყენება. ევროპის 
უნივერსიტეტები საინფორმაციო 
მონაცემების ურთიერთგაცვლისა 
და სწავლის გაუმჯობესებისათვის 
გახშირებულ ერთობლივ პროექ-
ტებს განიხილავენ, როგორც 
აუცილებელ ფორმას შემდგომი 
განვითარებისთვის. ამ პროექტე-
ბის მიხედვით, უნივერსიტეტები 
ხელს უწყობენ სტუდენტებისა 
და მასწავლებლების მობილობას. 
ამავდროულად, უნივერსიტეტები 
მნიშვნელოვან ფაქტორად მიიჩ-
ნევენ ექვივალენტური სტატუსის, 
წოდებების, გამოცდილებისა და 
სტიპენდიების მინიჭების ერთიან 
პოლიტიკას. 

ბოლონიის პროცესი სცილდე-
ბა გეოგრაფიულ და პოლიტიკურ 
საზღვრებს და ადასტურებს სხვა-
დასხვა კულტურათა ურთიერთ-
შეცნობისა და ურთიერთგავლენის 
სასიცოცხლო აუცილებლობას. 

ეკა სალუქვაძე

bolonia: 
universiteti 

da procesi

10 saukeTeso qalaqi studentebisTvis

გლეხის, უმთავრესი კრიტერიუმი 
ცოდნა იყო. ბოლონიის უნივერსი-
ტეტში ქალებსაც შეეძლოთ სწავ-
ლა და არა მარტო სწავლა, არამედ  
ლექტორად მუშაობაც.

ბოლონიის უნივერსიტეტში 
სა მართალი, თეოლოგია, ფილო-
სოფია, მათემატიკა და სხვა სამეც-
ნიერო საგნები ისწავლებოდა. უნი-
ვერსიტეტმა მრავალი ქარტეხილი 
გამოიარა, მაგრამ ერთი დღითაც 
არ შეუწყვეტია ფუნქციონირება. 
მას ჰქონდა როგორც წარმატებე-
ული, ასევე წარუმატებელი პერი-
ოდები, თუმცა მისი, როგორც გა-
ნათლების უდიდესი კერის მოშლა 
ვერავინ მოახერხა. 

ბოლონიის უნივერსიტეტი ის-
ტორიულად ცნობილია კანონი-
კური და საზოგადოებრივი სამარ-
თლის საუკეთესო სწავლებით. 

# 2. ianvari, 2014

6



almamateri

ჩვენს ანთებულ, შეშლილ თვა-
ლებს, სიბრაზისგან მოღრეცილ 
სახეს, დაკრუნჩხულ ხელებს, არ 
გვესმის ჩვენივე ნათქვამი საში-
ნელი სიტყვები.

სამაგიეროდ, ამ ყველაფერს 
ჩვენი შვილი ხედავს.

სწორედ ასეთ მომენტებში 
ბავშვი განიცდის შიშს, რომელიც 
მთელი ცხოვრება მიჰყვება და 
რომლისგან გათავისუფლებაც 
ძალიან ძნელია.

რას ვხედავთ ჩვენ?...
მობუზულ არსებას, რომელიც 

შეშინებული და აცრემლებული 

თვალებით მომზირალი მხოლოდ 
ერთ რამეს ნატრობს: მალე დას-
რულდეს ეს ყველაფერი! 

დიახ, ჩვენ ამ ყველაფერს 
ვხედავთ, მაგრამ მაინც არაფერს 
ვცვლით. რატომ? 

გინდ დაიჯერეთ, გინდ არა, 
მაგრამ ფსიქოლოგები თვლიან, 
რომ ერთ-ერთი მიზეზი, რატო-
მაც მშობელი შვილს უყვირის, 
არის ის, რომ მას ბავშვის შე-
შინება სიამოვნებას ჰგვრის, 
ანუ ხარობს, რომ ძალაუფლე-
ბას ფლობს მასზე. ყურადღე-
ბა უნდა მივაქციოთ იმას, რას 

ვეუბნებით ბავშვს. ხშირად 
უფროსები მოზარდს „უტვი-
ნოს“, „სულელსა“ და „ზარმაცს“ 
უწოდებენ. ამას თუ შვილს პა-
ტარაობიდან ჩავუნერგავთ, ის 
მართლაც ასეთად გაიზრდება. 
და ბოლოს, ბავშვისთვის ყვე-
ლაზე მთავარი მშობლების სიყ-
ვარული და ბავშვის ინტერესე-
ბის მიმართ განსაკუთრებული 
ყურადღებაა. ასევე, სიმშვიდე 
ოჯახში და არანაირი ფიზიკური 
დასჯა. მე გრიგოლ რობაქიძის 
სახელობის უნივერსიტეტის 
მე-3 კურსის სტუდენტი თათა 

ბევრჯერ შევსწრებივარ 
ფაქტს, როდესაც დედა შვილს 
უყვირის და სცემს კიდეც. ეს 
ყველაფერი ჩემზე ძალიან მოქმე-
დებს, განსაკუთრებით იმიტომ, 
რომ იმ ბავშვის ადგილას ჩემს 
შვილს წარმოვიდგენ ხოლმე. 
სწორედ ამან დამაფიქრა იმაზე, 
თუ რა შეიძლება მოჰყვეს მსგავს 
ქმედებას.

ბავშვები სამყაროს სულ 
სხვანაირად აღიქვამენ. მათი და-
მოკიდებულება გარემომცველი 
სინამდვილისადმი ჩვენგან აბსო-
ლუტურად განსხვავებულია. 

ჩვენ, უფროსები, მზად ვართ, 
მთელი ცხოვრება მათ მივუძ-
ღვნათ და თავიც შევწიროთ, 
მაგრამ მათ ჩვენგან სულ ცოტა 
რამ სურთ: ჩვენი სიყვარული და 
ჩვენი მშვიდი ხასიათი. სხვა სიტყ-
ვებით რომ ვთქვათ – სურთ, რომ 
არ ვიყოთ ზედმეტად ემოციურ-
ნი.

ჩვენ ხომ ვერ ვხედავთ სა-
კუთარ თავს გვერდიდან მაშინ, 
როცა ჩვენს საყვარელ არსებას 
ვუყვირით. ჩვენ ვერ ვხედავთ 

ირაკლი  
ფოთოლაშვილის 
ხსოვნას

სიკვდილი არაფერია. შენ 
უბრალოდ სხვაგან წახვედი. 
მე ისევ მე ვარ, შენ ისევ შენ 
ხარ. რასაც ერთმანეთისთ-
ვის წარმოვადგენდით ისევ 
ისინი ვართ. ის ძაფი, რო-
მელიც ჩვენ გვაკავშირებ-
და, არ გამწყდარა და არც 
არასდროს გაწყდება. შენს 
სახელს ისევ ისე ვახსენებთ, 
დუფი! ისევ ჩვენთან ხარ და 
ისევ ისე გვიყვარხარ, რო-
გორც ადრე…

შენმა წასვლამ ბევრი 
ადამიანის ცხოვრება და აზ-
როვნება შეცვალა; ცუდად 
თუ კარგად, – არ ვიცი მაგ-
რამ ვიცი, რომ შეცვალა.

ორი წელია, აღარ ხარ 
და ყველას ძალიან გვენატ-
რები. შენს პირად გვერდზე 
ბევრი ადამიანი გამოხატავს 
შენს მიმართ სიყვარულსა 
და მონატრებას, გილოცა-
ვენ დაბადების დღეს, რაც 
ძალიან მახარებს. ვხვდები, 
რომ ისევ ცოცხლობ ხალ-
ხის მეხსიერებაში და არ გი-
ვიწყებენ. ზოგმა ვიდეოკო-
ლაჟი გაგიკეთა ფოტოებით, 
ზოგმა თბილი სიტყვები არ 
დაიშურა, ზოგმაც ლექსი 
დაგიწერა...

„იკა, მიყვარხარ!“
„დუფი, მენატრები!“
„გილოცავ, იკა, ძალიან 

გვაკლიხარ!“
„ადამიანები ვემშვიდო-

ბებით ერთმანეთს იმ იმე-
დით, რომ კვლავაც შევხვ-
დებით, თუმცა ცხოვრებაში 
დგება ის მომენტი, როდე-
საც ეს ასე არ ხდება. ასე და-
მემართა მეც, დავკარგე ძმა, 
მეგობარი“...

„მაშინ, ვიგრძენი, რო-
გორ ამიდუღდა ძარღვებში 
სისხლი, შუბლზე მომაწ-
ვა… და იმ დღეს მივხვდი, 
რომ უაზრობაა ზღაპრებზე 
ფიქრი, ნუთუ ასე იყო საჭი-
რო? ნუთუ ხალხს დანაკარ-
გი აფხიზლებს მხოლოდ?! 
მივაბიჯებდი და ვგრძნობ-
დი როგორ მოდიოდა ყველა 
ჩემი გზა შენსკენ“..

„God has you in his arms, 
I have you in my heart!!

ეს მხოლოდ ამონარიდე-
ბია იმ წერილებიდან, რომ-
ლებიც შენ მოგწერეს. ხომ 
ხედავ, როგორც გინდოდა 
ისეა: „სანამ წახვედი, დარ-
ჩი!“ და აქ იქნები ყოველთ-
ვის, ჩვენს გულებში და მეხ-
სიერებაში.

თათია კერესელიძე

გოგონა ჯერ მხოლოდ 16 
წლისაა, მაგრამ უკვე ძალიან 
მნიშვნელოვანი და საინტერესო 
ისტორია შექმნა. მაშინ, როდე-
საც სხვა ბავშვებთან ერთად 
თოჯინებით უნდა ეთამაშა, ის 
ქალთა განათლების უფლების 
დაცვისთვის იბრძოდა და არსე-
ბული დაბრკოლებების სულაც 
არ ეშნოდა. სიმბოლურია, რომ 
მისი სახელი „დარდით მოცულს“ 
ნიშნავს. პაკისტანის ერთ-ერთ 
პროვინციაში, კერძოდ სვო-
ტის რაიონის ქალაქ მინგორაში 
მცხოვრებმა 11 წლის გოგონამ 
მალალა იუსაფზაიმ საერთაშო-
რისო საზოგადოების ყურად-
ღება პირველად 2009 წელს 
მიიპყრო. მან სპეციალურად ბი-
ბისისთვის დაწერა ბლოგი, რო-
მელიც მრავლისმთქმელი და 
საგანგაშო აღმოჩნდა. გოგონა 
თავის ცხოვრებას აღწერდა, 
საუბრობდა იმის შესახებ, თუ 
როგორ ცდილობდნენ თალიბები 
სვოტის რეგიონის გაკონტრო-
ლებას და იქ მცხოვრები ქალების 
განათლების უფლების მაქსიმა-
ლურად შეზღუდვას. ამასთან, 
მალალა საკუთარ პოზიციასაც 
აფიქსირებდა. 

მალალა იუსაფზაი 1997 
წლის 12 ივლისს მუსულმან-
თა ოჯახში დაიბადა. წლების 
განმავლობაში ის მინგორაში 
მშობლებთან და ორ უმცროს 
ძმასთან ერთად ცხოვრობდა. 
გოგონაზე განსაკუთრებული 
გავლენა მამამ, ზიაუდინ იუსაფ-
ზაიმ მოახდინა. იგი პოეტია და 
საზოგადოებრივი აქტიურობით 
გამოირჩევა. მალალამ განათ-
ლება მამის დიდი მონდომების 
წყალობით მიიღო. ზიაუდინს 
პატარა გოგონას მიმართ განსა-
კუთრებული დამოკიდებულება 
ჰქონდა. ერთ-ერთ ინტერვიუში 
მალალამ აღნიშნა, რომ ყოველ-
თვის ექიმობა უნდოდა, თუმცა 
მამის რჩევით გადაწყვიტა, პო-
ლიტიკოსი გამხდარიყო. 

2008 წლის სექტემბერში 
მამამ გოგონა პროვინციის დე-
დაქალაქის პრესცენტრში წაიყ-
ვანა. განათლების უფლებაზე 
პირველი საჯარო განცხადება 
რეგიონის რადიო- და ტელეარ-
ხების წინაშე მალალამ სწორედ 
აქ გააკეთა: „როგორ ბედავენ 
თალიბები, განათლების უფლე-
ბა წამართვან?!“ – თქვა მან. ეს 
საკმაოდ სახიფათო განცხადება 
იყო.

სვოტის რეგიონზე თალი-
ბების გავლენა იზრდებოდა. 
კრძალავდნენ სატელევიზიო 
მაუწყებლობას, მუსიკას, ქალთა 
განათლებას, საყიდლებზე სი-
არულს. ბიბისის გაუჩნდა იდეა, 
რომ მოეძებნა სკოლის მოსწავ-
ლე გოგონა, რომელიც ასეთი 

რეჟიმის ქვეშ თავის ცხოვრებას 
ანონიმურად აღწერდა. ეს საკ-
მაოდ რთული აღმოჩნდა, რისკ-
ზე წასვლის ყველას ეშინოდა. 
საბოლოოდ, ბიბისიმ მალალას 
მიაგნო.

2009 წლის 3 იანვარს მა-
ლალას პირველი ბლოგი გამო-
ქვეყნდა. თალიბების ბრძანებით, 
15 იანვრიდან გოგონებისთვის 
სწავლა აიკრძალა და ასამდე 
სკოლა ააფეთქეს. მალალა ამას 
ძალიან განიცდიდა და თავის აზ-
რსაც მუდმივად აფიქსირებდა. 
ერთ-ერთ ბლოგში წერდა: „არ-
დადეგების შემდეგ ჩვენ ყოველ-
წლიური გამოცდები გვაქვს ჩა-
საბარებელი, თუმცა ეს მხოლოდ 
იმ შემთხვევაში მოხდება, თუ 
გოგოებს სკოლაში წასვლის უფ-
ლებას მოგვცემენ. გარკვეული 
თემები მაქვს მოსამზადებელი, 
მაგრამ თითქოს არ ვარ სწავლის 
განწყობაზე.“

დაახლოებით ორი თვის შემ-
დეგ შეთანხმება შედგა და სკო-
ლები გაიხსნა, თუმცა გოგონა 
წერდა, რომ დაპირისპირება 
თალიბებსა და სამხედროებს 
შორის არ შეწყვეტილა, ქუჩა-
ში მაინც ისმოდა სროლის ხმა. 
„ხალხს ისევ ეშინია, რომ მშვი-
დობა დიდხანს არ გაგრძელდე-
ბა და ეს მხოლოდ დროებითი 
შესვენებაა“, – წერდა მალალა. 
მისი ბოლო ბლოგი 2009 წლის 

12 მარტს გამოქვეყნდა, თუმცა 
მისი საზოგადოებრივი საქმი-
ანობა ამით არ დასრულებულა.

New York Times-ის რეპო-
ტიორმა ადამ ელიკმა მასზე დო-
კუმენტური ფილმი გადაიღო. ამ 
დროს პაკისტანის არმია რეგიონ-
ზე კონტროლის დაბრუნებას 
ცდილობდა, მინგორა ევაკუირე-
ბული იყო. ზიაუდინ იუსაფზაი 
თალიბების წინააღმდეგ საბრ-
ძოლველად წავიდა, გოგონა 
კი ქალაქგარეთ ნათესავებთან 
გაუშვეს. დოკუმენტურ ფილმში 
მალალა ამბობს: „ძალიან მოწყე-
ნილი ვარ, არ მაქვს წიგნები რომ 
წავიკითხო“. ზიაუდინს თალიბე-
ბის მეთაური სიკვდილით ემუქ-
რებოდა და ამ დროს გოგონამ 
საბოლოოდ გადაწყვიტა, რომ 
ექიმის ნაცვლად პოლიტიკოსი 
გამოსულიყო. მას შემდეგ, რაც 
სიტუაცია დაწყნარდა და ოჯახი 
სვოტში დაბრუნდა, აშშ-ს პრე-
ზიდენტის ბარაკ ობამას სპეცი-
ალურ წარმომადგენელთან ავ-
ღანეთსა და პაკისტანში, რიჩარდ 
ჰოლბრუკთან პირადად შეხვედ-
რისას მალალამ მას თხოვნით მი-
მართა: „პატივცემულ ელჩო, თუ 
თქვენ შეგიძლიათ, რომ განათ-
ლების მიღებაში დაგვეხმაროთ, 
გთხოვთ, დაგვეხმარეთ!“ 

დოკუმენტური ფილმის გადა-
ღების შემდეგ, მალალა იუსაფ-
ზაიმ რამდენიმე გაზეთსაც მისცა 

ინტერვიუ. ის უკვე აღარ იყო 
ინკოგნიტო. მის შესახებ უკვე 
ყველამ გაიგო. იგი სატელევი-
ზიო არხებზე გამოდიოდა და 
ქალთა განათლების უფლებას 
იცავდა. მალალა 2011წლის ოქ-
ტომბერში ბავშვთა საერთაშო-
რისო მშვიდობის პრემიაზე იყო 
ნომინირებული. ის არის პირველი 
პაკისტანელი გოგონა, რომელიც 
ამ ჯილდოზე წარადგინეს. ცე-
რემონიაზე აღნიშნეს: „მალალა 
როგორც თავის, ასევე სხვა გო-
გონების ინტერესსაც იცავს, მან 
გამოიყენა საერთაშორისო მედია 
იმისათვის, რომ მსოფლიოსთ-
ვის მიეწვდინა ხმა და ეთქვა, რომ 
გოგონებსაც უნდა ჰქონდეთ გა-
ნათლების უფლება“. მისი რეპუ-
ტაცია კიდევ უფრო გაიზარდა 
მას შემდეგ, რაც პაკისტანის მო-
ზარდთა ეროვნული სამშვიდობო 
პრიზი მიიღო. მალალამ აღნიშნა, 
რომ იგი არ არის არც ერთი პო-
ლიტიკური პარტიის წევრი, თუმ-
ცა ეცდება, დააარსოს საკუთარი 
პარტია, რომლის საქმიანობის 
მთავარი მიზანი განათლების 
პოპულარიზაცია იქნება. ის სა-
განმანათლებლო ფონდის დაარ-
სებასაც გეგმავდა.

რაც უფრო პოპულარული 
ხდებოდა თავად მალალა და მას-
თან ერთად მისი იდეებიც, პატა-
რა გოგონა მით უფრო სერიოზუ-
ლი საფრთხის წინაშე დგებოდა. 

dedebo, 
gviyvardes 

Svilebi!

werili dufis

მას სიკვდილით ემუქრებოდნენ 
გაზეთებში, ფეისბუქზე, კართან 
უტოვებდნენ წერილებს. როცა 
არაფერმა გაჭრა, თალიბების 
ლიდერებმა მისი მოკვლა გადა-
წყვიტეს. 2012 წლის 9 ოქტომ-
ბერს სკოლის ავტობუსში ავიდა 
ნიღბიანი, შეიარაღებული თა-
ლიბანი და იყვირა: „თქვით, ვინ 
არის მალალა, თორემ ყველას 
დაგხოცავთ!“ იდენტიფიცირების 
შემდეგ, გოგონა დაიჭრა თავში, 
კისერსა და მხარში. მასთან ერ-
თად კიდევ ორი გოგონა დაიჭრა, 
თუმცა მათი მდგომარეობა სტა-
ბილური იყო.

მალალა იუსაფზაის მდგომა-
რეობა კი საგანგაშო აღმოჩნდა. 
სამსაათიანი ოპერაციის შედე-
გად, ექიმებმა მხრიდან ტყვია 
ამოიღეს, თუმცა გოგონას თა-
ვის ქალა სერიოზულად ჰქონდა 
დაზიანებული. მას მსოფლიოს 
სხვადასხვა ქვეყანაში საუკეთე-
სო ექიმებმა უმკურნალეს და 17 
ოქტომბერს მალალა კომიდან 
გამოვიდა. 

ამ შემთხვევას სერიოზული 
რეაქცია მოჰყვა. პაკისტანის 
რამდენიმე ქალაქში აქციები გა-
იმართა და ორ მილიონზე მეტმა 
ადმიანმა განათლების კამპანიის 
პეტიციას ხელი მოაწერა. პაკის-
ტანის პრეზიდენტმა შემთხვე-
ვას ცივილიზებულ ადამიანებზე 
თავდასხმა უწოდა, აშშ-ს პრე-
ზიდენტმა ბარაკ ობამამ კი თავ-
დასხმა აღწერა, როგორც დასაძ-
რახი, ტრაგიკული და საშინელი. 
2013 წლის 29 აპრილს „ტაიმმა“ 
გარეკანზე გამოაქვეყნა მალალა 
იუსაფზაის ფოტო და ის მსოფ-
ლიოს 100 ყველაზე გავლენიან 
ადამიანთა შორის დაასახელა. 
2013 წელს გოგონა ნობელის 
პრემიაზე იყო წარდგენილი. მა-
ლალას ფონდი აქტიურად ფუნ-
ქციონირებს და მას ეხმარებიან 
ისეთი ადამიანები, როგორიცაა 
ბრიტანეთის ყოფილი პრემიერ-
მინისტრი გორდონ ბრაუნი, კანა-
დის პრემიერ-მინისტრი სტეფან 
ჰარპერი, მსახიობი ანჯელინა 
ჯოლი, კომპანია Google-ის ვიცე 
პრეზიდენტი მეგან სმიტი და 
სხვანი. 2013 წელს გამოვიდა 
მისი ავტობიოგრაფიული წიგ-
ნიც: „მე ვარ მალალა. ისტორია 
გოგონასი, რომელიც განათლებ-
სთვის იბრძოდა და რომელსაც 
თალიბებმა ესროლეს“.

ასეთ ადამიანს იშვიათად თუ 
შევხვდებით. დასაფასებელი და 
მისაბაძია ყველაფერი ის, რასაც 
მალალა აკეთებს. საოცარია, 
რომ ამ ასაკში ასეთი მამაცია და 
ასეთი შეხედულებები აქვს. სულ 
ვფიქრობ იმაზე, რომ ეს გოგონა 
ჯერ მხოლოდ 16 წლისაა.

თეა ღვინაძე

„მე ვუთხარი ჩემს თავს, მალალა, შენ უკვე ჩახედე 
სიკვდილს თვალებში, ეს შენი მეორე სიცოცხლეა. არ 
შეგეშინდეს. თუ შეშინდები, წინ ვერასდროს წახვალ“.

malala: 
brZola  ganaTlebis 
uflebisaTvis

კარიაული ვარ, მყავს წლისა და 
შვიდი თვის შვილი, ანასტასია. 
ამ ადამიანმა ჩემი ცხოვრება 
თავიდან ბოლომდე შეცვალა. 
ანასტასიამ ჩემს ცხოვრებაში 
ნათელი ფერები, ხალისი და 
ცხოვრების მიზანი შემოიტა-
ნა. რა თქმა უნდა, ანასტასია 
რომ არ ყოფილიყო ეს თემა 
მაინც მძიმე იქნებოდა ჩემთ-
ვის, მაგრამ ვისაც შვილი ჰყავს, 
დამერწმუნება, რომ მას ეს ყვე-
ლაფერი უფრო მეტად მიაქვს 
გულთან. გრიგოლ რობაქიძის 
სახელობის უნივესიტეტში ბევ-
რი სტუდენტი დედა სწავლობს, 
რომლებმაც მინდა ჩემი ეს სა-
გაზეთო წერილი მაგალითად 
გამოიყენონ, შეიტყონ ის, თუ რა 
არ უნდა ჩაიდინონ ბავშვის თან-
დასწრებით და როგორ უნდა 
მოეპყრან მას.

გიყვარდეთ თქვენი შვილი 
ისეთი, როგორიც ის არის - თა-
ვისი კაპრიზებით, არასწორი 
საქციელითა და პატარ-პატარა 
ურჩობებით. 

თათა კარიაული

მალალა 
მამასთან, 
ზიაუდინ 
იუსაფზაისთან
ერთად.
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გრიგოლ რობაქიძის სახელო-
ბის უნივერსიტეტის საშობაო 
სკოლაში სწავლა 2013 წლის 25 
ნოემბერს დაიწყო. მასში მონა-
წილეობა 50-ე და 62-ე საჯარო 
სკოლების 250 მსმენელმა მიიღო. 
მეგობარი სკოლების დამამთავ-
რებელი კლასის მოსწავლეებს 
სურვილისა და ინტერესის მი-
ხედვით შეეძლოთ დასწრება. 
პროგრამა მოიცავდა 5 სასწავლო 
კვირეულს,  კვირაში ერთხელ, 
ორი საათს მონაწილეები სწორედ 
ალმამატერში ატარებდნენ.

დასკვნით საღამოზე ალმამა-
ტერმა საშობაო სკოლის მსმენე-
ლებს შესაბამისი სერტიფიკატები 
გადასცა.

სკოლის მიზნებზე, შედეგებსა 
და სამომავლო გეგმებზე გავე-
საუბრეთ საშობაო სკოლის ორგა-
ნიზატორ ქეთევან აფციაურს.

– რა მიზანს ემსახურება საშო-
ბაო სკოლის პროგრამა?

– პროგრამა საგანმანათლებ-
ლოა და მისი მიზანია, მომავალ 
თაობას დაეხმაროს კარგად გან-
საზღვროს პროფესიული ორიენ-
ტირები, ასევე სწორად შეარჩიოს 
საბაკალავრო სასწავლებელი.

– რა არის საჭირო იმისათვის, 
რომ გახდე ალმამატერის საშობაო 
სკოლის მსმენელი და რა ღირს 
მასში მონაწილეობა?

– პროგრამაში მონაწილეობას-
თან დაკავშირებით მსურველს 
შეუძლია, მიმართოს თავისი სკო-
ლის სასწავლო ნაწილს ან დირექ-
ტორს. მონაწილეობა სრულიად 
უსასყიდლოა. 

მარიამ ჩიქოვანი საშობაო სკო-
ლის წლევანდელი მსმენელი იყო. ეს 
მინი-ინტერვიუ მასთან პროგრამის 
დასრულების შემდეგ ჩავიწერეთ.

– მარიამ, როგორ შეაფასებ ამ 
პროგრამას და როგორ ფიქრობ, 
არის თუ არა საჭირო ამ პროგრა-
მაში მონაწილეობა?

– კი ძალიან მაგარი პროგ-
რამაა! დამიჯერებ? – სხვა ფა-
კულტეტი მინდოდა რომ ამერ-
ჩია, მაგრამ ამ პროგრამის მერე 
გადავწყვიტე, რომ ჟურნალის-
ტიკაზე ჩავაბარო. ეს პროგრამა 
ნამდვილად ეხმარება მომავალ 
სტუდენტებს, რომ აირჩიონ ის 
პროფესია, რომელიც მომავალ-
ში გამოადგებათ.

– კიდევ მიიღებ თუ არა მო-
ნაწილეობას ამ პროგრამაში, თუ 
ამის შესაძლებლობა იქნება?

– რა თქმა უნდა, მივიღებ და 
ჩემს მეგობრებსაც ვურჩევ. ეს 
შესანიშნავი პროექტია და ლექ-
ტორებიც ისეთები იყვნენ, რომ 
სიამოვნებით ვიქნებოდი მათი 
სტუდენტი.

– ანუ ალმამატერში აბარებ?
– არ ვიცი, მართალი გითხრა. 

ასე წინასწარ ვერაფერს განსაზღ-
ვრავ. ვინ იცის, ოცი სასწავლებ-
ლიდან რომელში აღმოვჩნდები 
(იღიმება).

მიხეილ კოხოძე

ვერსიტეტების თეატრალურ 
დასებთან. მათი სურვილია, 
დაიდგას ერთი სპექტაკლი, რო-
მელსაც საქართველოს სხვადას-
ხვა რეგიონში მცხოვრებ მოსახ-
ლეობას აჩვენებენ. პროექტის 
სახელწოდებაა „გააცანი შენი 
შესაძლებლობები სხვას“. ეს 
პროექტი ახალგაზრდებს ხელს 
შეუწყობს, გაეცნონ და შეიყვა-
რონ თეატრალური ხელოვნება. 
დასი სხვადასხვა თეატრალურ 
ფესტივალებში მონაწილეობა-
საც გეგმავს. მათ აქვთ შესანიშ-
ნავი საშუალება იმისა, რომ ნიჭი 
და შემოქმედებითი უნარი საზო-
გადოებას გაუზიარონ და ახალ-
გაზრდებს თეატრი შეაყვარონ.

მარიამ დემეტრაშვილი

22 იანვარს ვასო აბაშიძის მუ-
სიკისა და დრამის თეატრში „ანტი-
გონეს“ პრემიერა გაიმართა. პიესა, 
რომელიც ახალგაზრდა რეჟისორ-
მა პაატა ციკოლიამ მუსკომედიის 
თეატრის სცენაზე გააცოცხლა, 
2500 წლისაა. სოფოკლეს „ანტი-
გონე“ ძველბერძნული პიესაა, რო-
მელიც ოიდიპოსისა და იოკასტეს 
ქალიშვილის, ანტიგონეს ტრაგე-
დიაზე მოგვითხრობს. პაატა ციკო-
ლიამ პიესაზე მუშაობა ორი წლის 
წინ დაიწყო, როდესაც 25-წუთიანი 
სპექტაკლების ფესტივალზე „არ-
დიფესტი 2012“ საუკეთესო რეჟი-
სორის ჯილდო მიენიჭა და დავით 
დოიაშვილმა მუსკომედიის თეატ-
რში სპექტაკლის დადგმა შესთა-
ვაზა. თუმცა წინასაპრემიერო 
დღეებში სპექტაკლზე მუშაობა 
შეჩერდა და ერთი თვის წინ ისევ 
განახლდა. როგორც რეჟისორ-
მა განაცხადა, მუხედავად იმისა, 
რომ როცა „ანტიგონეს“ დადგ-
მა გადაწყვიტა სხვა დრო იყო, ის 
მოტივები რამაც გამოიწვია მასში 
ამ პიესის დადგმის სურვილი, არ 
შეცვლილა. 

– „ამ პიესაში არის ძალიან ბევ-
რი დაპირისპირება. აქ არის კონფ-
ლიქტი ახალგაზრდა თაობასა და 
ძველ თაობას შორის, კონფლიქტი 
ქალებსა და მამაკაცებს შორის, 

თავდაპირველად დასის 
ხელმძღვანელი ამავე უნივერ-
სიტეტის სტუდენტი მარიამ 
კვარაცხელია იყო. მისი ინიცი-
ატივით იმართებოდა სხვადას-
ხვა ღონისძიება, რომლებშიც 
Art-Gruni აქტიურ მონაწილე-
ობას იღებდა. 

2012 წელს რეჟისორ ნიკა 
მეგრელიშვილის პიესის მიხედ-
ვით დაიდგა სპექტაკლი „მარწ-
ყვის ცივი ტორტი“. სამხატვრო 
ხელმძღვანელი იყო მიხეილ 
კოხოძე. სპექტაკლმა მონაწი-
ლეობა მიიღო თეატრალურ 
ფესტივალში „ნიღაბი 2012“ 
და მოწონებაც დაიმსახურა. 
მამაკაცის კომედიური როლის 
საუკეთესო შესრულებისთვის 
პრიზი მიხეილ კოხოძემ მოიპო-
ვა.

2012 წლიდან დასს სათავეში 
სწორედ ის ჩაუდგა. ამავე წლის 
მარტში დაიდგა სპექტაკლი „ეგ-
ზორციზმი“, რომლის ავტორიც 
და რეჟისორიც მიხეილ კოხოძე 
გახლავთ.

როგორც ჩანს, ჩვენი უნივერ-
სიტეტის თეატრალური დასი 
ექპერიმენტებს არ ერიდება და 
მას ეს საკმაოდ კარგადაც გამო-
სდის. მალევე დაიდგა სპექტაკ-
ლი „ჰე, გესმით ჩემი?!“ უილიამ 
საროიანის პიესის მიხედვით. ეს 
ნამუშევარი საქველმოქმედო აქ-
ციად იყო ჩაფიქრებული, თუმცა 
გარკვეული მიზეზების გამო 
პრემიერა არ შედგა. როგორც 
დასის ხელმძღანელი ამბობს, 
„სპექტაკლის პრემიერა აუცი-
ლებლად გაიმართება და შემო-
სული თანხა მთლიანად ქველ-
მოქმედებას მოხმარდება“. 

გასულ წელს Art-gruni-ს 
უმასპინძლა ფესტივალმა „ნი-
ღაბი 2013“. ფესტივალის ფარ-
გლებში დაიდგა ერიკ ემანუელ 
შმიდტის პიესა „სასტუმრო ორი 
სამყაროს გასაყარზე“. თეატრა-

სოციალურ ქსელ იუთუბზე 
შეიქმნა უნიკალური არხი, რო-
მელიც მხოლოდ თანამედროვე 
ხელოვნებას აშუქებს, იმ ხელოვ-
ნებას, რომელიც ფართო მასების 
მიერ ჯერ კიდევ არ არის მიღებუ-
ლი, რომელზეც ბევრს კამათო-
ბენ, აინტერესებთ რა იმალება 
ამა თუ იმ პერფორმანსის მიღმა. 

– შენ წერ იმას, რასაც ხედავ…
– რა თქმა უნდა.
– შესაძლოა, ვწეროთ იმა-

ზე, რასაც ვერ ვხედავთ, სულის 
მდგომარეობაზე. ჩვენ არ ვუტყ-
დებით ჩვენს თავს, რომ ყველა-
ფერი ჩვენ გარშემო ჩვენივე ავ-
ტოპორტრეტია.

ბევრი არ უტყდება თავის 
თავს, მაგრამ თანამედროვე ხე-
ლოვნება ჩვენს ცხოვრებაში და-
უკითხავად შემოიჭრა და დღეს 
უნიკალური არხიც გვაქვს იმის-
თვის, რომ თვალი ვადევნოთ, რა 
გზით მიდის ხელოვნება.

2011 წელს ცნობილი გახ-
და, რომ იუთუბზე გაჩნდებოდა 
უნიკალური არხი, რომელიც 
ამავე კომპანიის მხარდაჭერით 
შეიქმნებოდა და კარგი ხარისხი 
ექნებოდა. 2012 წლის ბოლოს 
გამოჩნდა კიდეც ეს უნიკალური 
MOCA.TV. 

მას შემდეგ, რაც 2007 წელს 
სიენენმა იუთუბთან კონტრაქტს 
მოაწერა ხელი, იგი ამ სერვისის 
საშუალებით თავის პროდუქციას 
ავრცელებს ქსელში. სიენენს მიჰ-
ყვა ალ-ჯაზირა და სხვა კომპა-
ნიები. ამ სერვისის საშუალებით 
თანამედროვე ხელოვნების პოპუ-

ოჯახური კონფლიქტი, კონფ-
ლიქტი დებს შორის, მშობლებსა 
და შვილებს შორის და ეს ყვე-
ლაფერი ძალიან მკვეთრად არის 
გამოხატული. პიესაში მკვეთრია 
დაპირისპირება ისეთი ფასეულო-
ბებისა, როგორიც არის ადმიანი, 
ინდივიდი, თავისუფლება, წეს-
რიგი, კანონიერება და სამართ-
ლიანობა. ძალიან რთულია, გადა-
წყვიტო, რა არის სამართლიანი და 
რა უსამართლო. საბოლოო ჯამში 
ისე გამოდის, რომ ამ პიესაში ყვე-
ლა ისჯება და ისჯებიან ზუსტად 
იმიტომ, რომ ვერ გაიგეს ერთმანე-
თის“ – განაცხადა რეჟისორმა. 

სპექტაკლი სოფოკლეს ტექსტს 
დიდი სიზუსტით მიჰყვება და რო-
გორც პაატა ციკოლიამ განმარტა, 
ამბის სივრცეში და დროში ჩამო-
სხმას უფრო ეცადა ვიდრე თავი-
სებურად მოყოლას. სპექტაკლმა 

ლურმა დასმა კვლავ დიდი მო-
წონება დაიმსახურა. 

ჩვენი უნივერსიტეტის თეატ-
რალურ დასს მოწვევები აქვს 
სხვადასხვა თეატრიდან და უნი-
ვერსიტეტიდან. მათ შორის არის 
აგრარული უნივერსიტეტი. 
მათ გაერთიანებული ძალებით 
სურთ სპექტაკლის დადგმა.

თეატრალურ დასს, რომლის 
წევრებიც ჩვენი უნივერსიტეტის 
სხვადასხვა ფაკულტეტის სტუ-
დენტები არიან, გვერდში უდგას 
ქორეოგრაფი ნატო მახათაძე. ის 
გარკვეულ საორგანიზაციო სა-
კითხებსაც აგვარებს. 

რაც შეეხება დასის მომავალ 
გეგმებს, მისი ხელმძღვანელი 
მოლაპარაკებებს აწარმოებს 
საქართველოში არსებული უნი-

ლარიზაცია MOCA -ს მუზეუმმაც 
გადაწყვიტა. 

MOCA.TV სწორედ ლოს-ან-
ჯელესის თანამედროვე მუზე-
უმის (MOCA) მხარდაჭერით 
შეიქმნა და უჩვენებს პროგრამებს 
თანამედროვე ხელოვნებაზე, ვი-
დეოარტსა და ექსპერიმენტულ 
ვიდეოკლიპებს.

როგორც MOCA.TV-ის კრე-
ატიული დირექტორი ემა რივზი 
ამბობს, ისინი მინიმალური დანა-
ხარჯებით მაქსიმუმს აკეთებენ. 
MOCA.TV-ის ოფისი თავად მუ-
ზეუმშია განთავსებული, ტელე-
ვიზიის ყველა ნამუშევრის პრე-
ზენტაცია მუზეუმის კინოთეატრ-
ში ხდება. 

MOCA.TV-ის გუნდში ცოტა 
ადამიანი მუშაობს: კრეატიული 
დირექტორი, პროდიუსერი და 
რედაქტორი ჯონ ტობა, ინტერ-
ნეტ-პროექტების მენეჯერი და 
კიდევ რამდენიმე თანამშრომე-
ლი. 

MOCA.TV-ის ყველაზე პოპუ-
ლარული რუბრიკაა Art+Music. 
ამ რუბრიკით ექსპერიმენტულ 
მუსიკალურ კლიპებს აჩვენე-
ბენ. ამ ტელეარხის ერთ-ერთი 
ყველაზე საინტერესო გმირია 
მიკი ბლანკო, რომლის კლიპის 
პრემიერაც ამავე არხზე მოხდა. 
გამორჩეულია ბიორკიც. მისი 
კლიპი ამ რუბრიკის ფარგლებ-
ში პირველი გავიდა. უმეტესობა 
ფიქრობს, რომ ამ ტელეარხზე 
გავა მხოლოდ მოკლემეტრაჟიანი 
ფილმები, მაგრამ ეს ასე არაა. 
მალე MOCA.TV-ზე გავა მრა-

ვალსერიანი ფილმი Hollywood 
Pool Party.

MOCA.TV გადასცემს არტ-
სიახლეებს. გარდა ამისა არის 
ტოკ-შოუები მხატვრების, კუ-
რატორებისა და კრიტიკოსების 
მონაწილეობით. MOCA -ს მუ-
ზეუმის დირექტორი ამავე დროს 
MOCA.TV-ის აღმასრულებელი 
რედაქტორია. მისი თქმით, ეს 
ტელეარხი გლობალური აუდი-
ტორიისთვის იქნება განკუთვ-
ნილი. MOCA.TV ხელოვნების 
მოყვარულთათვის 24 საათი მუ-
შაობს. მუზეუმი ამ ტელეარხთან 
ერთად ცდილობს აუდიტორიის 
გაფართოებას. ტელეარხს აქვს 
სხვადასხვა საინტერესო რუბ-
რიკა. „მხატვრის სახელოსნოში“ 
ყოველთვიურად წარმოგიდგენთ 
ახალ ვიდეოს. ვიდეოში ნაჩვე-
ნები იქნება თანამედროვე ცნო-
ბილ მხატვართა ნამუშევრები. 
ტელეარხზე გავიდა აგრეთვე 
დოკუმენტური სერიალი „არტ-
პანკი“, რომელშიც მონაწილე-
ობას იღებენ ის მხატვრები, 
რომლებიც თავის დროზე არტ-
პანკ-როკის გავლენის ქვეშ მოექ-
ცნენ. MOCA.TV- ზე ასევე არის 
რუბრიკა „ქუჩის ხელოვნება“, 
რომელიც ხუთშაბათობით გა-
დის და მაყურებელს სთავაზობს 
ვიდეოს, რომელშიც წარმო-
დგენილია ყველაზე საინტერესო 
ნამუშევრები მსოფლიოს სხვა-
დასხვა კუთხიდან. „ახალი ნამუ-
შევრების“ მეშვეობით მაყურე-
ბელი ნახავს მოკლემეტრაჟიან 
ფილმებს, რომელთაც ქმნიან ის 
რეჟისორები, რომელთაც მჭიდ-
რო კავშირი აქვთ მხატვრებთან. 
MOCA.TV წარმოგიდგენთ აგ-
რეთვე კლასიკურ კინოს ქუჩის 
და ნიუ-იორკის მეტროს ხელოვ-
ნებაზე. 

MOCA.TV არის ყველასთვის, 
ვისაც თანამედროვე ხელოვნება 
აინტერესებს. ამ ტელეარხის მეშ-
ვეობით, მაყურებელს თანამედ-
როვე ხელოვნების ყველა მიღწე-
ვის კურსში იქნება. ეს ყველაფერი 
კი კეთდება მხოლოდ ჩვენთვის, 
ხელოვნების მოყვარულთათვის, 
რათა არ ჩამოვრჩეთ დროს და 
მუდამ ვიცოდეთ საით მიდის თა-
ნამედროვე ხელოვნება.

ანა ფაცაცია
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თეატრალური დასი ჩვენს 
უნივერსიტეტში 2011 წელს 

ჩამოყალიბდა.
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2500 wlis piesis premiera

ძალიან დიდი მოწონება დაიმსახუ-
რა მაყურებელში. ერთ-ერთმა მათ-
განმა, ცნობილმა მსახიობმა ნანკა 
კალატოზიშვილმა თქვა:

– „ამ სპექტაკლის შეფასები-
სას მე არ ვარ სუბიექტური მაყუ-
რებელი, იმის მიუხედავად, რომ 
მასში ჩემი მეგობრები თამაშობენ. 
ამ სპექტაკლში, დადგმის ფორ-
მა, რომელშიც ძალიან ბევრი რამ 
ჩადო პაატამ, არ არის რთულად 
გასაგები და მიმაჩნია, რომ მაყუ-
რებელმა იგი ძალიან კარგად უნდა 
მიიღოს. მე სპექტაკლი ძალიან მო-
მეწონა.“ 

პრემიერის შემდეგ კომენტარი 
გააკეთა მსახიობმა გიორგი ვარ-
დოსანიძემ, რომელიც სპექტაკ-
ლში ქოროს როლს ასრულებდა. 
მან განაცხადა, რომ სპექტაკლი 
ძალიან კარგად ეხმიანება დღევან-
დელობას. 

პიესის ადაპტირებული თა რ-
გმანი დავით გაბუნიას ეკუთვნის. 
სპექტაკლში გამოყენებულია აგ-
რეთვე გ. ხომერიკის, ფ.ზე ლინსკის, 
ს. შერვინსკის, პ. პოზნიაკოვის, 
დ. გაჩეჩილაძის, ფ. სტორის და 
სხვათა თარგმანებიც. სპექტაკ-
ლის მხატვარია ქეთი ნადიბაიძე, 
ხოლო კომპოზიტორი – არჩილ 
გიორგობიანი.

და ბოლოს მსახიობები: ანა 
წერეთელი, ალეკო ბეგალიშვილი, 
ანა ზამბახიძე, ლევან კახელი, ანდ-
რო ბარათაშვილი, ეკა დემეტრაძე, 
დევი ბიბილეიშვილი, გიორგი ბა-
ხუტაშვილი და ანა ნიკოლაშვილი. 

ნინი მამულაშვილი

გაზეთზე მუშაობდნენ გრიგოლ რობაქიძის სახელობის უნივერსიტეტის ჰუმა-
ნიტარულ და სოციალურ მეცნიერებათა სკოლის ჟურნალისტიკისა და მასობ-
რივი კომუნიკაციის პროგრამის მე-3 დონის სტუდენტები: მარიამ დემეტრაშ-
ვილი, თათა კარიაული, თათია კერესელიძე, მარიტა კობახიძე, მიხეილ კოხოძე, 
ლანა კუკავა, ირაკლი მაისურაძე, ნინი მამულაშვილი, მარიტა პატიაშვილი, ეკა 
სალუქვაძე, ანა ფაცაცია, თეა ღვინაძე, თათული ჩაჩავა, მარიამ ხარაძე, ლუკა 
ხაჩიძე (რედაქტორი). 
ხელმძღვანელი – პროფესორი პაატა ნაცვლიშვილი.
დაკაბადონდა შპს „პეტიტში”. დაიბეჭდა შპს „გაზეთ საქართველოს მაცნეში”.
ტირაჟი 300 ცალი.
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